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Møtets åpning.
ArboidoriiGs fuglige LiRndsorgciDisosjons TcpTCSGntuntsJcup sRinledcs 

mandag den 6. september 19S7 klokken 10 formiddag i den store sal i
Folkets Hus i Oslo.

Landsorganisasjonens formann Olav Hindahl slo til lyd og ønsket 
på sekretariatets vegne representantskapets medlemmer og de innbudne 
vel møtt.

Dagsorden.
Følgende dagsorden referertes:

1. Administrasjonen:
a) Beretning for 1936.
b) Regnskap for 1936.
c) Revisjonsrapport.
d) Muntlig beretning for 1937.
e) Lønnsspørsmål for landsorganisasjonens tillitsmenn.
f) Forslag om lønnsutvalg til å behandle lønningene for Landsor

ganisasjonens og samorganisasjonenes tillitsmenn.
2. Organisasjonsspørsmål:

a) Innstilling om statstjenestemennenes organisasjonsforhold.
b) Innstilling om organisering av arbeidsledere.

3. Akkordarbeidet:
Innstilling om fagorganisasjonens stilling til akkordarbeidet.

4. Boikottloven:
Forslag fra samorganisasjonenes landsntvalg om ophevelse av eller 
endring i boikottloven.

5. Jnstisfondet:
Forslag om finansiering av .Instisfondet

6. Oplysningsvirksomheten.
7. Landsorganisasjonens kongress.
8. Ansettelse av revisor.

Olav Hindahl: Det kan av praktiske hensyn bli nogen endringer 
i behandlingsmåten av do forskjellige punkter på dagsorden.

Dermed blev dagsordenen vedtatt.

Forretningsorden.
Følgende forretningsorden blev enstemmig vedtatt:

1. Møtets forhandlinger er ikke offentlige. Intet må meddeles offent
ligheten uten fra sekretariatet.
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2. Ingen har re tt  ti l  ordet m er enn 3 ganger i samme sak. U ndtagen 
for innledningsforedrag begrenses tiden til  10 m inu tter første og 
5 m inu tte r annen og tred je  gang. Til forretningsorden gis ordet 
bare 1 gang og bøist 1 m in u tt t i l  bver sak. F or øvrig kan stilles 
forslag til y tterligere tidsbegrensning og strek  med de inntegnede 
talere.

3. Forslag  innleveres sk riftlig  og undertegnet med vedkommendes 
navn. In te t n y tt forslag kan optas efter a t det er beslu ttet strek 
med de inntegnede talere. Forslag  som ingen forbindelse h ar med 
de på dagsordenen opsatte saker, kan ikke behandles.

4. Alle beslutninger avgjøres med alm indelig flerta ll. I  tv ilstilfelle 
eller n å r 10 represen tan ter forlanger det, foregår avstemniiigeu 
ved navneoprop.

5. I  protokollen innføres kun forslagene og avstem ningene sam t de 
fattede beslutninger; Protokollen opleses ved hvert møtes begyn
nelse, og for siste møte ved dets avslutning.
A rbeidstiden blev s a tt  f ra  klokken 10— 13 og 15—10.

Navneoprop.
D erefter blev navneoprop fo re ta tt ved sekretær<‘n, Lari^ Evensen, 

Følgende represen tan ter var frem m øtt:
Arheiderpartiets Presseforbund: H ans Amnndsen, Oslo. 
Arhcidsmannsforbundel:  Johs. M. P. Ødegård, Oslo (f.f.), Aanon  

Larsen, Utkjerr  møtte. I’eder Moan, Øvre Xainskogaii, Ole Beck, Fol- 
dals verk.

Baker- og Konditorforbundet: Jolian Nygård, Oslo. 
Beklædningsarbeiderforbundct: W. x\ndersen, Itiidolf Eriksen, Oslo. 
Bokbinder- og Karton-asjearbeiderforbu.ndet: Ø istein JVlartinsen,

Oslo.
Bygningsarbeiderforbundet: Jens Tangen, Oslo, P e tte r Aarsand, 

Trondheim, L ars Jansen, Bergen, E rling  Eide, Stavanger.
Norsk Central forening for Boktrykkere: Emil Torkildsen, H alfdan 

W igaard, Oslo.
Formerforbundet: E. Nyhus, Oslo.
Gullsmedarbeiderforbundet: N. TIegglaiid, Oslo.
Handels- og Kontorfunksjona:renes Forbund:  Peder Birkeland,

Omar Oje«teby, Oslo, Georg Jacobsen, Halden, A. Kongerø, Bergen.
Hotell- og Restaurantabciderforbnndet: P. Aasvestad, E. Heldén, 

Oslo.
Hørleriarbeiderforbundet: H ans Eriksen, Oslo, .John Lausnes,

Namsos.
Jern- og Metallarbeiderforbundet: Oramund Omnuindsen, Oslo, Ar- 

tlm r J .  Olsen, Tønsberg, O skar Hansen, Trondheim, Gustav Ellingsen, 
Bergen.

Jernbaneforbundet:  Ludv. Bnland, Oslo (f.f.), Bigvart Andresen, 
Simen,sbråtcn, møtte, Thore Olsen, H am ar, John  Skårvold, Trondheim.

Kjemisk Industriarbeiderforbund: K ristian  Hansen, R jukan, Odd 
Humblen, Brevik, K r. Jakopsen, Sauda, Gotleib Thomassen, K ris tian 
sand S.

Kjøttindustriarbeiderforbundet: H enrik H enriksen, Oslo.
Kommuneforbundet:  G unnar Sethil, Oslo, K arl Madsen, Bergen, 

Sverre Eggen, Trondheim, Oscar K arlsen, Oslo.
Litografisk Forbund:  E ivind Nilsen, Oslo.
Lokomotivmannsforbundet: M. Heggestad, H orten.
Musikerforbundet:  Gustav H am m erstrøm , Oslo.
Nærings- og Nydelsesmiddelarbeiderforbundet: Jen s Berg, Oslo, 

Aron Ask, Oslo (f.f.). Trygve Olsen, Bergen, Johan  Hoff, G rorud (f.f.).
Papirindustriarbeiderforbundet:  A ndreas Narvesen, Drammen, J o 

han K ristensen, Skottfoss pr. Skien, K ristian  M arthinsen, Sarpsborg, 
Trygve Risvik, G altneset pr. Namsos.

Postforbundet:  Pakkm ester O. L. Strøm , Oslo.
Sjømannsforbundet:  J . Dahl, Bergen, B. Øyan, Oslo, I. Ham saas, 

Trondheim.
Skinn- og Lærarbeiderforbundet: Johs. P. Nilsen, Oslo.
Skog- og Landarbcidcrforbundet: J .  Ødegård, Oslo, O. Rørseth, 

H arran , P e tte r Sveen, Gjøvik.
Skotøiarbeiderforbundet: Jen s Larsen, Halden, A. E. Gundersen, 

Oslo.
Stenindustriarbeiderforbundet: V aldem ar Nielsen, Oslo.
Tekstilarbeiderforbundet: Ingv. Olsen, Oslo, H jalm ar Romslo, Y tre 

Arna, Olaf H ansen, Oslo.
Telegraf- og Telefonforbundet: A rth u r Ruud, Oslo.
Transportarbeiderforbundet:  Olaf H ansen, Oslo, Josef Collier, Ski

en, Georg Sørebø, Bergen, O laf B ruaas, Trondheim.
Treindustriarbeiderforbmidet: P. Ødegård, Oslo, W aldm. Svendsen, 

Bergen.
Tobakkarbeiderforbundet: O tter Boberg, Oslo.
A u  st-Agder faglige Samorganisasjon:  Øscar Olsen, Arendal.
Bergen og Fylkenes faglige Disiriktsorganisasjon:  Bernhard Be

rentsen, Bergen.
Hedmark faglige Samorganisasjon: Odvar Larsen, H am ar.
Sørlandets faglige Samorganisasjon: B. Flood-Engebretsen, K ri

stiansand.
Trøndelag faglige Samorganisasjon: K arl Tømmerås, Trondheim.
Vestfold faglige Samorganisasjon: Ole A ndersen Kiste, Tønsberg.
Oslo og Akershus faglige Distriktsorganisasjon:  G unnar Disenaaen, 

Oslo.
Østfold faglige Distriktsorganisasjon: J .  K arlsen KlevfoSs, S arps

borg.
Opland faglige Samorganisasjon: M. Snieby, Søndre Land.
Buskerud  fy lke  (Drammen, Hønefoss og Omegns fagl. Samorg.):  

F lo ritz  Gundersen, Hønefoss.
Telemark faglige Samorganisasjon: John  A. Johnsen, Skien.
Rogaland faglige Distriktsorganisasjon:  C. Strøm , Stavanger.
Møre og Romsdals faglige Samorganisasjon: Oluf Melby, K r.sund. N.
Namdal og Helgeland faglige Distriktsorganisasjon:  Adolf Holm, 

Namsos.



fest.

Nordland faglige LHstriktsorganimsioii: Kr. Winje, Svolvær. 
Troms Fylkes faglige Samorganisasjon: Ole Hauan, Tromsø. 
Finnmark faglige Bistrikt,sorganisasjon: Tli. Albrigtsen, Hammer-

Sekretariatet: Olav Hindahl, I. B. Aase, Rasmus Rasmussen, Kic. 
Kæss, Torbjørn Henriksen, Haus Pladeby, Christian Henriksen, Martin 
Tranmæl, P. H. Vestad, M. Strandli, Lars Evensen, Albert Raaen.

Av suppleanter av sekretariatet som ikke er representert gjennem 
sine forhund møtte: E. Kiil, Josef Larsson, Ingvald Haugen (f.f.), Lu- 
cie Andresen.

Dessuten var innhudt følgende forhimdsformemi: Th. Karvestad, 
Norsk Lokomotivmannsforbund, Henry Hansen, Norsk Stenindustriar- 
læiderforbund, Alfred Ljøner, Norsk Skog- og Landarbeiderforbund og 
Edv. Stenklev, Norsk Papirindustriarbeiderforbund.

Videre var innhudt: Statsminister Johan Nygaardsvold, Socialmini- 
ster Oscar Torp, Justisminister Trygve Lie, Handelsminister Alfred 
Madseii og Einar Gerhardsen fra samarbeidskomitéen.

Videre møtte Landsorganisasjonens Nordlandssekretær Elias Volan 
samt for A.P.L.s juridiske avdeling; Viggo Hansteen og Dagfinn Bech 
samt for den statistiske avdeling: Johanne Reutz.

Fra Landsorganisasjonens revisjonskontor møtte revisjonschef Tor- 
jus Graver. Av revisjonsutvalget møtte A. E. Gundersen, J. Nygaard 
og Ambrosius Olsen.

Av de innbudte møtte: Justisminister Trygve Lie, socialminister 
Osear Torp og handelsminister Alfred Madsen. Fra samarbeidskomi
téen møtte Ein-ar Gerhardsen.

Punkt 1 a: Beretning for 1936.
Jlan tok så fatt på beretningen for 1936, som punktvis blev gjen- 

nemgått.
Under punktet — Det statistiske kontor — uttalte Arthur Ruud: 

Det står her på side 8 bl. a .: «Da arbeidsmengden ved kontoret har øket 
sterkt det siste år har det vært nødvendig å begrense besvarelser av 
forespørsler til forbund og samorganisasjoner.» Jeg vil henstille til 
sekretariatet at denne begrensning opheves, så kontoret kan besvare 
forespørslene. Helst bør man utvide dette kontor, så det kan tilfreds
stille organisasjonene ennu mere. For vår del har dette kontor hatt 
stor betydning i vårt arbeide. Det har vi stadig hatt anledning til å 
erfare og overbevise oss om under våre forhandlinger med telegraf
verket. Vi sitter ofte våbenløse tilbake fordi vi mangler statistiske 
oplysninger og tall. Vi mener at det vil være nødvendig å få statist
iske beregninger ikke bare for byene, men også for distriktene og at 
de blev utsendt et par ganger om året. Jeg vil lienstille til sekretariatet 
å imøtekomme dette.

Olav Uindahl: Sekretariatet er opmerksom på forholdene ved Det

statistiske kontor og det er bl. a. meningen å se på disse forhold ved en 
komité for å få det mer tilfredsstillende. Vi skal love å arbeide videre 
med spørsmålet.

Dermed gikk man videre i beretningen.
Under beretningens punkt: utdrag av beretningene for de faglige 

distriktsorganisasjoner for året 1936 —  uttalte Bernhard Berentsen: 
Det er en feil at det står at 26 foreninger står utenfor Samorganisasjonen 
Det er nemlig ikke riktig. Vi har ingen som står utenfor. Det kan 
være at feilen er opstått derved at vi har opført 26 nye foreninger, som 
imidlertid er dannet på et tidspunkt slik at kontingenten ikke da var 
betalt. Dermed gikk man videre i beretningen som uten flere bemerk
ninger blev vedtatt.

Punkt 1 b: Regnskap for 1936.
Man gjennemgikk derefter punktvis regnskapet for 1936.
Hans Eriksen: Vårt forbund er opført med ,56 000 kroner som

lån. Det er ikke lån, men restanse for ekstrakontingent for 1931. Og 
vi har nu nedbetalt det med 10 000 kroner.

Regnskapet blev derefter vedtatt uten ytterlige bemerkninger.

Punkt 1 c: Revisjonsrapport.
Fra revisjonen forelå følgende bemerkninger til Landsoi“ganisasjo- 

nens regnskap for 1936:
VaIgrcgnskap .1936.
Efterhevilgning kr. 59 716.72.

I forbindelse med revisjon av regnskapet for stortingsvalget 
1936 gav revisor Graver følgende antegnelse:

Revisjonen finner det prinsipielt feilaktig og vil påtale at 
det opsatte budgett er overskredet uten at saken på forhånd er 
forelagt sekretariatet til godkjennelse og efterhevilgning. Revi
sjonsutvalget gav sin tilslutning til denne antegnelse i følgende 
vedtak:

Revisjonsutvalget slutter sig til revisor Gravers påtale i anled
ning den store overskridelse og vil uttale at i fremtiden bør sekre- 
tariatets representanter i finanskomitéen på.se at det opsatte 
budgett ikke overskrides.

2. Kontingentrestatiser i Norsk Skog- og Landarheiderforhund.
Av årets kontingentinnbetaling vil sees at Norsk Skog- og 

Landarbeiderforbund står til rest med kontingent for 10 måneder. 
Utvalget er fullt opmerksom på de spesielle vanskeligheter som er 
til stede i dette forbund, men er allikevel av den mening, at disse 
konstante restanser ikke kan fortsette, da Landsorganisasjonen har 
direkte utgifter på forbundet til pensjonering, administrasjon etc., 
og vil anmode om at dette forhold blir optatt til alvorlig drøf
telse.
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3. Framfijlkiiigcii. — Bevilgning kr. 3 000.00 pr. år.
T forbindelse med regnskapsavleggelsen for 1935 gav revisjons- 

u tvalget antegnelse t i l  den ovenfor nevnte bevilgning, hvis s tø r
relse vi finner å  være i s trid  med kongressens vedtak. Den samme 
bevilgning er im id lertid  også u tb e ta lt i 1936.

4. Folkets H u s  fonds pantohligasjoner.
I  antegnelse til årsregnskap 1933 gjorde revisjonen opmei-ksom 

på de m angler som forekommer spesielt i  de eldre pantobligasjoner, 
og som er av den a r t  a t  det forringer fondets sikkerhet. Én ny 
totalgjennem gåelse i forbindelse med årets regnskap viser a t  flere 
av de p å ta lte  k lausuler fremdeles eksisterer, og revisjonen vil der
for foreslå a t  det pålegges Folkets H us fonds komiteen i samarbeide 
med Landsorganisasjonens jurid iske kontor å bringe pantobliga
sjonene i lovmessige former.

5. Inn fr idd  garanti. — Glomma Haghruk kr. 50 000.00
Denne g aran ti som blev g itt av sek re taria te t i 1928 efter kon- 

gressbehandling i 1927 blev i 1935 effektiv. E fte r selskapets nu 
værende stilling  m å dette  ansees tap t, idet den påtenkte reorgani
sering fo ru tse tte r a t  s ta rten  skjer «på n y tt og f r i t t  grunnlag». 
Kevisjouen vil derfor foreslå dette  beløp avskrevet.

Oslo, den 13. ap ril 1937.
F or Landsorganisasjonens Revisjonsutvalg.

Torjus Graver.
A. F. Gundersen. -lohan Nggaard. Amhrosius Olsen.

Olav Hindahl:  S ek re taria te t er selvsagt enig i a t  m an så lang t
<let er gjørlig må søke å  holde sig innenfor det opsatte  budgett. F o r
holdet ved valget i 1936 var jo a t  m an skulde sette a lt  inn  for å vinne 
landet for arbeiderklassen. Det var filmen og anskaffelse av ap p a ra te r 
t i l  den som kostet penger.

A. E. Gundersen: Hovedsaken er a t  overskridelsene er foregått før 
sek re ta ria te t h a r behandlet det. K jernen er a t  sek re taria te t fø rst må 
diskutere det.

T. B. Aase:  Denne sak var oppe i sek re taria te t og m an har u tta lt  
sig overensstemmende med revisjonens bemerkninger.

Omar Gjestehy: Disse u tg ifte r er ofte vanskelig å få behandlet
når man s tå r  m idt i valgkampen.

Og m an gikk videre.
2. Kontingentrestanser i Skog- og Landarheidcrforhundet.

Olav n in d a h l:  K ontingentspørsm ålet blev behandlet på Skog- og 
L andarbeiderforbundets landsm øte forleden og de forhøiet kontingenten 
slik a t de nu bedre skulde klare sin adm inistrasjon  og øvrige u tg ifter.

Johan Nygaard:  D et vil være helt um ulig for Skog- og Landar-
beiderforbundet å efter betale restansen. Jeg  hadde ventet e t forslag 
fra  sek re taria te t i den anledning: men det kommer vel ti l  fagkongressen.
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Johan Ødegaard: Vi har jo væ rt nødt ti l  å ta  det noget ander- 
ledes enn i andre forbund. D et er im idlertid  en voksende forståelse 
b landt skogens og landbrukets arbeidere om nødvendigheten av å ordne 
sin kontingent og derved styrke sin organisasjon økonomisk. Vi kan 
forsikre a t selvsagt vil også vi gjøre a lt for å klare våre forpliktelser.

Hans Eriksen:  Skog- og Landarbeiderforbundets landsm øte ved
tok jo et forslag av G raver om å henstille t i l  Landsorganisasjonen å 
fastse tte  en kontingent, som de kunde klare å betale.

Graver: Det gjorde jeg efter konferanse med H indahl.
H ans Eriksen:  Men det var ga lt å frem sette e t slik t forslag før 

kontingenten var fa s tsa tt.
A. E. Gundersen: Vi få r nu avvente de gode løfter som er g itt.
F lere bem erkninger blev ikke g jo rt til den sak.

3. Fram fylkingen.
Olav Hindahl:  Det er s te rk t delte m eninger mellem sek retaria te t 

og revisjonsutvalget om denne bevilgning.
Tngen forlangte videre ordet.

4. Folkets TTus fonds pantohligasjoner.
/ . B. Aase:  En god tid  før denne u ttalelse  behandlet vi det i Fol

kets H us fonds styre og vi påla  Deeh å gjennemgå disse pantobligasjo
ner. Im id lertid  h ar dette  kontor vau’t  så overbyrdet med arbeide, a t 
det har ikke k larl detle. Men vi er fu llt opmerksom på al dette 
m å gjøres.

F lere bem erkninger dertil blev ikke gjort.
5. Inn fr idd  garanti. — Glomnia Bruk.

Ilans  Eriksen:  H øvleriarbeiderforbundet var regaran tisl og vil
også tape sine penger.

/. B. Aase: Det få r m an behandle n å r det kommer fra Høvleri
arbeiderforbundet. Men jeg vil foreslå a t  m an allerede her besh itter 
å  a\'skrive dette  beløp som angår Landsorganisasjonen.

Votering: Besluttedes å avskrive beløpet.

Punkt 4: Forslag fra samorganisasjonenes landsutvalg 
om ophevelse av eller endring i boikottloven.

E fte r forslag av Landsorganisasjonens form ann tok man så op til 
behandling dagsordenens punk t 4: Forslag fra samorganisasjonenes
landsutvalg om ophevelse av eller endring i boikottloven.

Olav Hindahl:  Vi har få tt  e t forslag fra  sam organisasjonenes
landsutvalg  om å reise krav overfor Regjeringen om a t det ta s  effektivt 
sk r it t  t i l  å få boikottloven ophevet og vi har få tt  en henvendelse fra 
Landsorganisasjonens nordlandssekretæ r E lias Volan, som frem holder 
a t  det neppe er nogen lovbestemmelse som h ar lag t så store hindringer 
i veien for fagorganisasjonsarbeidet som boikottloven, l ia n  peker særlig 
på a t  den g ir vrangvillige arbeidsgivere en vidtgående beskyttelse og 
a t  den i mange tilfelle h indrer fagorganisasjonen i å få opre ttc t tariff- 
av laler med arbeidsgivere som beskjeftiger et få ta ll arbeidere. Spesielt 
er vanskelighetene store i de d is trik te r hvor organisasjonen må foreta 
nyrydningsarbeide og i b rancher hvor bedriftene er små. H an er
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inne på den tanke å søke å få inn en lovbestemmelse 1 Arbeidstvistloven  
om adgang for fagorganisasjonen til å kreve tariftv ister avgjort av meg- 
lingsinstitnsjonen i  de tilfe lle  hvor en bedrift nekter å gå med på de 
samme arbeidsvilkår som de der er bestem t for hans konkurrenter. 
Sam organisasjonenes laridsutvalg drøftet på sin side spørsmålet om 
m egling i arbeidstvister på s itt  møte 30. mai i år og vedtok;

«Under henvisning t il  beslutningen på siste  fagkongress henstiller  
Sam organisasjonenes Landsiitvalg t il  Landsorganisasjonens sekretariat 
overfor Kegjeringen, å reise krav om a t det nu tas effektivt skritt til 
å få boikottloven ophevet.

Saken fremmes overfor Regjering og Storting eventuelt i forbindelse 
med a t Landsorganisasjonen igjen tiltrer den i 1932 opnevnte offentlige  
kommisjon til revisjon av disse lover.»

Sekretariatet har jo også ofte behandlet deii sak og vi har orientert 
oss om Regjeringens standpunkt til spørsm ålet om å opløse den komité 
som i sin tid  er nedsatt. Dens arbeide hviler, men er ikke opløst. 
Forholdet var jo at Landsorganisasjonen trakk sine representanter t il
bake fra komiteen. Formannen i komiteen u tta lte  at det var små chanser 
til å få komitéen opløst på de jjremisser organisasjonen da inntok. D a
værende soeialm inister Rergsvik mente at det var chanser for å få 
Stortinget med på å endre og utvide kommisjonens mandat.

Det m andat Stortinget i 1933 gav komitéen var følgende til lov 
herom: «Det nedsettes en kommisjon til å utrede spørsm ålet om de øko
nom iske og faglige organisasjoner og i tilfe lle  komme med forslag for 
lovm essig å fastsette  deres innbyrdes samvirke og deres forhold til sam- 
fundet. Kommisjonen vil også få å utrede arbeidsgivernes og lønnsm ot- 
tagernes rettigheter og plikter overfor hinannen og like overfor det 
offentlige, sam t foreningenes alm indelige rettsstilling.»

V i har jo få tt ugildhetsloven, tukthusloven og andre undtagelses- 
lover ophevet og saken skulde for såvidt være enkel, som det bare er 
boikottloven igjen av de lover som v i'i sin tid  fikk. D et kunde da vasre 
et spørsm ål om det ikke kunde opnåes endringer ved å gå inn i ko
mitéen. V il man søke å opnå endringer, tror jeg ikke det er annet å 
gjøre enn å gå inn i komitéen og så får man forelegge saken for fag
kongressen.

Chr. Henrikaen:  Jeg tror at den bestemmelse som i 1932 blev til-  
føiet veiloven er verre enn nogen annen bestemmelse og hvor det heter 
at under konflikt skal a lle  med m atrikulert jord, kunde kommanderes 
ut ])å veiarbeide. Restemmelsen fikk vi jo under bondepartiregjeringen. 
Når man nu optar boikottloven t il behandling, så vil jeg i den forbin
delse gjøre opmerksom også på ovennevnte.

F/irt.s Volan:  Jeg  tror jeg best kan fiæmholde min opfatning ved 
å referere den skrivelse jeg sendte Landsorganisasjonens sek retaria t:

«Siste fagkongress behandlet fagorganisasjonens kamp mot de ar- 
beiderfiendtlige lover og vedtok bl. a. følgende beslutninger:

1. Kongressen pålegger det kommende sekretariat i sam råd med for
bundsstyrene å trekke op retningslinjer for fagorganisasjonens videre 
arbeide og kami) for å gjøre tukthus- og boikottlovene overflødige og 
virkningsløse.
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II. Arbeidet for å få straffelovens § 222 I I  ophevet fortsettes og skjer
pes.

2 a) Sekretariatet —  eventuelt representantskapet —  bemyndiges 
til i samråd med vedkommende forbund å gå t il åpen sym patistreik  
for såvidt en konflikt på grunn av boikottloven ikke kan løses på sam 
me måte. I sådanne tilfe lle  kan sekretariatet —  eventuelt representant
skapet —  beslutte at den samlede organisasjon bærer utgiftene.

b) Sekretariatet bemyndiges til sammen med Arbeidernes Oplys- 
ningsforbund å iverksette et bredt p lanlagt oplysuingsarbeide om de 
arbeiderfiendtlige lover.

c) Sekretariatet gis fullm akt til sammen med D et norske Arbei
derpartis ceiitralstyre å fortsette arbeidet for å få lovene av 1933, 
inneholdende boikottbestem m elser m. v. og streikeforbud for Vinmono- 
j)olets funksjonærer og arbeidere ophevet.

For at denne kamp skal bli m est m ulig effektiv bem yndiges se
kretariatet t il å anvende de nødvendige midler t il oplysnings- og agi- 
tasjonsvirksom het. Denne virksomhet skal drives sammen med Det 
norske Arbeiderparti.

1’unkt II. 1 er gjennem ført i det straffelovens § 222 II  er ophevet, 
men tilbake står å få ophevet boikottloven og foi*budet m ot streik ved 
Vinmonopolet.

I beslutningens punkt I heter det at .sekretariatet i  samråd med 
forbundsstyrene skal trekke op retningslinjer for fagorganisasjonens 
videre arbeide og kamp for å (fjøre fukthn.s- o(/ hoikottlovcne overflø
dige og virkningsløse.  I  punkt II 2a gis sekretariatet —  eventuelt læ- 
presentantskapet —  bemyndigelse t il å gå til åpen sym patistreik for 
såvidt en konflikt på grunn av boikottloven ikke kan løses på annen 
måte.

D et er neppe nogen lovbestem m else som har lagt så store hindrin
ger i veien for fagorganisasjonens arbeide som boikottloven. Den gir 
alle vrangvillige arbeidsgivere en vidtgående beskyttelse og den hin
drer i mange tilfe lle  fagorganisasjonen å få oprettet tariffavtaler med 
arbeidsgivere som beskjeftiger et få ta ll arbeidere. Særlig vanskelig er 
forholdet i de distrikter hvor organisasjonen må foreta sitt  nyryd- 
ningsarbeide og i de brancher hvor bedriftene er små, eksempelvis han
dels- og kontor virksomhet, skog- og landarbeide, fiskeribedrifter, små
industri, håndverksbedrifter, hotell- og restaurantvirksom het m. v. N a
turligvis kan fagorganisasjonen gå til åpen sym patistreik for å støtte  
arbeidere som er ute i konflikt. Men hvis en sym patistreik skal ha den 
fornødne virkning, må den ofte erklæres i samme omfang som tid li
gere de betingede sym patistreiker. En sådan om fattende åpen sym pati
streik vil im idlertid skape så store vanskeligheter både for de enkelte  
arbeidere, organisasjoner og arbeidslivet som helhet at det faller  
ganske naturlig  at enhver instans, med ansvar for sine handlinger, kvier 
sig for å anvende sym patistreikvåbeiiet i full utstrekning. I denne 
forbindelse kan man heller ikke se vekk fra de politiske vanskeligheter 
som en stadig uro på arbeids])lassen vil medføre.

Ved å bedømme alle disse forhold er jeg kommet t il  det resultat 
at det bare er en teoretisk, men ikke nogen faktisk m ulighet for fag-



14

organisasjonen å anvende den åpne sym patistreik  i den u tstrekn ing  at 
boikottloven b lir virkningsløs. Å iverksette en alm indelig åpen konflikt 
re tte t  mot loven og av det omfang a t loven som følge herav b lir oplievet 
e r det vel ingen som for alvor mener a t fagorganisasjonen kan foreta.

Den politiske sam m ensetning av S to rtinge t e r vel heller ikke slik 
a t man kan ha noget håp om å få loven ophevet. N år det borgerlige 
flerta ll i sin tid  vedtok boikottloven så var det e t ledd i deres alm in- 
delige kamp mot arbeiderbevegelsen for å hindre dens utbredelse. Den 
samme situasjon er vel fremdeles til stede. Tilbak(> blir da spørsm ålet 
om hvad organisasjonen kan forela for å (jjøre hoiJcotfloven orerflødif) 
og virkningsløs.

lander de store lariffopgjør har boikottloven såvidt jeg skjønner 
ikke lag t vesentlige h indringer for fagorganisasjonen. Det .samme kan 
m an si om alle ta riff  bevegelser som om fatter et større  an tall arbeidere 
og funksjonærer. Det er bare ved sm åbedriftene og da i første rekke 
hos de vrangvillige arlæidsgivere a t loven har lag t vesentlige h ind rin 
ger i veien for arbeiderne og deres organisasjoner. Jeg  tro r  derfor det 
vil være gagnlig a t Landsorganisasjonens sek retaria t op tar til drøf
telse med Det norske A rbeiderpartis cen tralsty re om det ikke vil være 
rik tig  slik som disse forhold ligger an å  søke å få  inn  en bestemmelse i 
A rbeidstvistloven om adgang for fagorganisasjonen å  kreve ta rifftv i- 
ster avgjort av m eglingsinstitusjoneii i de tilfelle hvor en bedrift nek
te r å gå med på de samme arbeidsvilkår som de der er bestem t for hans 
konkurrenter. Jeg  er fu llt k lar over a t det fra enkelte hold kan reises 
prinsipielle innvendinger mot dette. P å  den annen side p lik ter man i 
denne sak å fo reta  noget for å m otarbeide a t undtagelseslovene kan 
reise en faktisk  h indring for arbeiderne ved alle sm åbedrifter å nyte godt 
av fagorganisasjonens arbeide for å bedre arbeidsbetingelsene og sikre 
arbeiderne og funksjonærene organisasjonens beskyttelse og «tøtte.

Jeg  tø r henstille til sek retaria te t å opta denne sak til  behandling 
og eventuelt foiadegge re su lta te t for Landsorganisasjonens repr(>sen- 
tantskaj).»

Det kan reises innvendinger og jeg er k lar over disse. Men den 
største kan reises fra  arbeiderbefolkningen, hvis ikke organisasjonen 
in n re tte r sig slik a t de fa ttig ste  b landt de fa ttige  kan høste fordel av 
de goder, som organisasjonen h a r nådd frem til. Jeg  h a r a ld ri se tt 
dette så tydelig, som efte r å ha arbeidet i Nord-Norge. Det finnes 
ingen grupper av m ennesker i v å r t land  som ligger så dårlig  an, som 
de tusener av kam erater nordpå. Vi har riktignok ved organisasjonens 
hjelp bedret forholdene for tusener; men frem deles er det tusener 
som har dårlige, elendige forhold. P or å nevne fiskerne; de få r ikke 
den garan terte  m instepris. Del er andre som p u tte r statens penger 
i sine lommer. Det er så a t mange har akseptert tariffene; men det 
er også mange som ikke gjorde det. Det er mennesker i v årt samfund 
som går til  grunnC under disse forhold. Forholdene har utv iklet sig 
slik  a t  de ikke tø r gå inn i fagorganisasjonen, da de ikke tro r a t den 
kan m akte å bringe dem noen fordeler. D et problem foreligger og 
n å r vi vet det, så er jeg ikke bange for å vau-e med på et eller annet, 
selv om det m edførte a t vi tap te  vår politiske jomfrudom. Jeg  vil
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anbefale den tanke Lie er inne på om å tre  inn  i komiteen igjen. Jeg  
vet ikke om min løsning er den beste; men jeg skrev til  L andsorganisa
sjonen for å få saken under diskusjon. Mange vil kanskje i denne 
forbindelse tenke på fagkongressen sist. Men det som var ubehagelig- 
heten dcngang var ikke selve deltagelsen i kommisjonen, men a t  man 
ikke hadde d isku tert sakene ordentlig  på forhånd.

IlanH Fladehy: Det er vel rik tig  når man sier a t det under 
de nuværende politiske forhold, ikke er mulig å få ophevet boikott
loven. Men det m å gå an å forsøke å få bortelim inert de stø rste  fa re r 
og skavanker ved loven; de bestemmelser som or farligst for organisa- 
.sjonen og arbeideiuie. P n  av disse er dem betingede sym patistreik . 
N år loven tok fra  oss det, så er resu lta te t b litt a t det er vanskelig å 
få tak  i de arbeidsgivere som h a r svært få arbeidere i beskjeftigelse 
og som ofte heller ikke er så avhengig av andre firm aer. Nu i)lir slike 
konflik ter langvarige. Vi har konflikter gående i Nord-Norge av de 
fa ttig ste  b land t de fattige. Skal vi overhodet få g jo rt noe for disse så må 
det u ten tv il vau-e ved sym patistreik  som da kan bli en storkonflikt. Man 
må ihvertfall se å få re tten  til ladingede syni])atistreiker tilbake. Vi har 
også de tilfelle, hvor arbeidsgiveic når de føler sig l i t t  trykket, henvender 
sig til boikottdom stolen og den gir d(‘iu som oftest re tt. I H augesund 
h ar vi h a tt en langvarig konflikt gående, og som iiettop vLser boikott
lovens vii'kninger. Det som forundrei" mig og som jeg finner m er
kelig e r im idlertid  a t .lustisdepaidem entet, hvis chef (*r L andsorgani
sasjonens tid ligere jurid iske konsulent, er med på å yde fri sakførsel 
t i l  en arbeider som var m otstander av organisasjonen. Nu er det vel 
så som Lie sa a t  det e r  byråehefen og de i sam arbeide med ham, som 
h a r avgjørelsen med hensyn til fri sakførsel. Noe må gjøres med 
boikottloven. Jeg  kan ikke tenke mig at om vi b lir med i denne kom
m isjon, skulde ta  skade på vår sjei. VJl vi endre loven, må vi nok 
bli med. Vi kan ikke vente til vi få r flertall.

Trygve Lie: N år det gjelder fri sakførsel, så  kan nok ikke en
justism in iste r nekte det i et tilfelle som det her g jaldt. Men med hensyn 
til boikottlovæn og boikottdomstohui, så er per.spektivene idag  ganske 
anderledes enn ved fagkongressen i 1934. Det var Regjeringens me
ning i 1935 å gå inn for S tortinget med forslag om et n y tt m andat for 
kommisjonen og a t  fagorganisasjonen da blev med. Landsorganisasjonen 
kunde ikke gå med på det; men jeg ans(>r det som meget j)åkrevet på den 
m åte å søke å få vekk d(; værste skavanker ved loven. Hestemmelsen i 
veiloven som Henriksen nevnte må også kunde ta s  op til diskusjon, like
ledes .streikeforbudet ved Vinmonopolet. M andat av 1933 m å søkes re
vidert om vi går inn i kommisjonen.

B. Flood-Engebretsen: Det eneste rik tige må vel være å gå inn
for representasjon i kommisjonen, slik som Lie var inne på. N år 
det gjelder disse m indre bedrifter, som h a r vært nevnt, så har vi m åtte t 
gå til hurtige aksjoner for å  få forholdene b rag t iorden. F ladeby var 
inne på Justisdepartem entet. Jeg  vil avlegge besøk i Socialdeparte- 
inentet, hvorfra m an utsendte et cirkulæ re i tilslu tn ing  til riksm eg
lingsm annen og som vil kunde virke svekkende på v å rt arbeide.
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Johan Ødegård: Den tanke Volau er inne på er ikke noe n y tt for 
v årt forbund. Boikottbestem m elsene rammeu’ d irek te  Oiss. V i iiar 
behandlet disse ting  i en sam arbeidskom ité mellem A. F. L. og D. N. A. 
V årt landsm øte vedtok en henstilling til  regjeringen om å u trede disse 
problemer og søke å skaffe en lov om lønnsregulering i jordbruket. 
I  Sverige er de nådd lang t i så måte. E n sak som denne er av interesse 
for hele den samlede arbeiderklasse. H er m åtte det være en fa rb ar vei. 
Jeg  vil anbefale a t m an går inn  for deltagelse i kommisjonen på et 
grunnlag  som skissert av Lie og a t kommisjonen også ta r  sk ritt til 
å d iskutere disse sideprobleiner og i hvilken grad  m,an kan nå frem til 
ensarte thet og ordnede forhold innen v årt yrke.

Alh. Raarn:  Fagkongressen i 1934 som behandlet dette  og som har 
hemmet for a t noe videre kunne foretas, stod dengang i e t annet politisk 
forhold enn vi nå gjør. Fagkongressens stilling  dengang var forståe
lig. Vi hadde få tt  boikottloven mot skog- og landarbeiderne, men vi 
hadde også handelens mektige menn som arbeidet for å få boikott
loven frem. Siden e r situasjonen endret. Vi er kommet på offensiven 
og vi har en arbeiderregjering. Vi kan ikke vente til  vi få r arbeider- 
flertall. Boikottloven få r vi nok ikke vekk før . V i må derfor søke å 
få endringer i den. Landsorganisasjonen bør derfor tre  inn  i kommisjo
nen. 1 denne forbindelse kunde det også være et spørsm ål å se å få sam let 
a ll sociallovgivning i en lov. N år det gjelder det spørsm ål Ødegaard 
var inne på, så må m an være forsiktig. D et kan være a t en niinstelønns- 
lov kan være av lætydning. Men det er er vel ikke det m an egentlig me
ner ; men en lønnskontrollov. La oss få vekk dette  om minstelønnslov. 
Volan h a r efter sin mening gjorl sig til talsm ann for det som er det 
rik tige her.

OJav Hindahl:  F lere talere er ikke inntegnet og m an kan vel fast- 
.slå a t  n å r sek re taria te t nu skal se på delte, a t m an er positiv t for å t i l 
tre  kommisjonen.

Punkt 1 e: Lønnsspørsmål for Landsorganisa
sjonens tillitsmenn.

S ek re ta ria te t foreslo a t  Landsorganisasjonens tillitsm enn, revisor 
Graver og sekretær Vcdan få r et lønnstillegg s to rt kr. 1 000,00 pr. år, 
regnet fra  1. jan u a r 1937.

S ekrearia te t foreslo videre a t  revisorene få r et lønnstillegg på kr. 
600.00 pr. å r  regnet fra  1. ap ril 1937.

Omar Gjestehy foreslo tillegget for revisorer fra  1. m ars 1937.
Lars Evetrseii frem holdt a t  fagkongressens beslutning i 1934 og 

som blev fu lg t i 1935 og 1936 må følges og foreslo:
F o r frem tiden b lir lønnsvilkårene også for revisorene å oi‘dne på 

samme m åte som for L. O.s øvrige funksjonæ rer med avtale med deres 
organisasjon Norges H andels- og Kontorfunksjona^rforbund.

]]. N yhus:  Det bør fastse ttes ens dato for begge her og jeg vil 
høre om m an ikke kan sette 1. mars.

A. E. Oundersen: Man h ar jo få tt  e t revisjonsutvalg og lønnsspørs
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m ålet for revisorene bør ligge dej‘. Men selve avgjørelsen ligger selv
sagt hos representantskapet.

Gjestehy u tta lte  sig for Evenseus forslag.
Torhjørn Uenrilcscw: D et ser l i t t  r a r t  u t a t  det er to datoer for dette 

tillegg. Men årsaken er vel den a t de som frem tid ig  ordning skal ha 
avtale i likhet med kontorfunksjonærene.

A. E. Gundersen: Kevisjonsutvalget bør fremme innstilling  om re- 
visorernes lønninger. Men selve størrelsen fa s tse tte r jo kongressen.

Omar Gjestehy: De som har anledning til  å få sine lønnsforhold 
avgjort ved avtale må få det.

Lars Evensen:  Jeg  vil ha  likestilling  mellem alle funksjonæ rer i 
Landsorganisasjonen. Det er andre i Landsorganisasjonen som h a r like 
fu llt ansvar som revisorene.

B. Flood-Engehretsen: De som er an sa tt som d istrik tssekretæ rer 
i sam organisasjonene bør da ha samme adgang.

l l indah l:  H er gjelder det Landsorganisasjonens funksjonæ rer og 
ikke sam organisasjonenes.

Votering: Evensens forslag blev v ed ta tt m ot 4 stemmer. —  Første 
del av sek retaria te ts  forslag om et lønnstillegg av 1 000 kr. (til L. 0 .s  
tillitsm enn, revisor G raver og sekretæ r Volan) blev enstem m ig vedtatt. 
Med 50 mot 23 sterdmer besluttedes a t  dette skulde regnes fra  1. jan u a r 
1937. —  Revisorenes lønnstillegg (600 kr.) blev enstemmig ved tatt. — 
Mot et p a r stem m er besluttedes a t  dette skulde regnes fra  1. m ars 1937.

M øtet hevet.

Eftermiddagsmøtet mandag 6. september.
D irigent: Olav ILindahl.

M øtet blev sa tt presis klokken 15.

Punkt 1 f; Lønnsutvalg til å behandle lønningene for Lands
organisasjonens og samorganisasjonenes tillitsmenn.
F ra  sekretariatet forelå følgende:
F ra  en rekke sam organisasjoner er det kommet henvendelse til 

sek re taria te t om å opnevne et lønnsråd eller lønnsutvalg, som skal fa s t
se tte  de valgte tillitsm enns lønninger.

F orslaget er også t i l t r å d t  av sam organisasjonenes landsutvalg. ■— 
Saken er re ist på grunnlag  av den uholdbare praksis som nu er herskende 
ved a t  tillitsm ennenes lønninger tildels er avhengig av personlige sym pa
tie r og an tip a tie r (mange utenforliggende hensyn). Ofte v irker de de
b a tte r  som føres om tillitsm ennenes lønninger oprivende og er egnet til 
å skape m istillit mellem tillitsm ennene og medlemmene.

D er kan ikke være tvil om a t alle p a rte r vil være best tje n t med at 
der b lir opnevnt e t lønnsutvalg som fremkommer med forslag om lønn 
for de forskjellige stillinger.

Sekretaxåatet in n stille r for rep resen tan tsk ap et:
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1 Lønningene for Landsorganisasjonens og sam organisasjonenes t i l 
litsm enn b lir å behandle av et utvalg på o medlemmer, som \elges 
av Landsorganisasjonens representantskap. • „

2 Landsorganisasjonens og sam organisasjonenes tillitsm enns lØ ^nnge 
avgjøres med bindende virkning av representan tskapet eftei m i -

3. enilKa i henhold Hl ovennevnte inn-
stilling.
J e n s  Tangen:  Jeg  er enig i fo rslaget; men kan vi ikke si a t dette 

lønnsntvalg skal behandle det for alle organnsasjonens 
ningenes og indnstrigrnppenes tillitsm enn? Gjerne også forbundenes 

Hans  Er iksen:  N år det først skal nedsettes et lønnsråd, så bør det 
onså la  med de av Tangen nevnte. D et er ikke dermed g itt a t m an kan 
b e ste m m e  over forbnndmie; men de vil nok ta  hensyn til  det som kommer 
S r .  Lønnsrådet eller nevnden bnrde også ta  sig av dietspørsm ålel,

man kom frem fil mer ensartethet.
J o h a n  N nqaard:  :SIan b ry ter her med e t prinsipp  som fagorganisa- 
lii ii-ir I n t t  fra  sin begynnelse. E fte r forslagets ordlyd og Tangens 

a M " l å r v i “ " h  k Z ™  H? h t a t h  fovhoodoooo lamlomøtev OR lorc- 
ningenes generalforsam linger den adgang disse h itti l  h a r h a tt  ti l  å be 

S T o Z  Hllitaavonuen™ Idnningov. Jog Bhal ikke “ 8
m an få r det til kongressen, og a t den kan  bestemme det for Landsor a- 
S e S Z a ; Z i  h h'vi.10 .iW til tovlmioiene og avdelmReoe kan ,eg .kke

™ f/jo,i-JJ»,,ei.re(«cii.; Jeg  vlicie hn lunnet det riinetig a t del ph
d e tte  reo re sen tan tsk ap sm ø te  blev v e d ta tt  å  nedse tte  e t  s lik t lønnsn tvalg , 
a „ r» rH é n ,k o m  „,ed 'ain  “ foveiag til  kongveaaen. E lleta  e r , 0 R tw id to r

' ' / i i l Z k Z Z h e h p v e r  ikke ta  laiiR tid  efter kongreesbeiiandiinRen

* i)e ting Eriksen oR Tangen var iime i* . ™

ta n te n e  væ re m ed om å  bestem m e over. D et m å være en u tv ik lin g s  inj

«r
Dlfoi(>lse her De som ikke vil ha denne ordning, kan ba ie  foie_slå tillegg.

“"ef Sr rttiz kZJZ grg/S"» d«'rkift;rs,,.k.;
r i i Z Z S L t Z n e  og forbundene. De er jo ogsh iedd av L a.dao rga- 

niaasjoncu „e t som Tangen og
E r i k ^ v  u n r  p .ro g S  S  k o n ,L  fre.n ved sakens behandiing ph
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kongressen, å len  det m å da gå til de fo rsk je llige  fo rbund  t i l  u tta le lse  
om de vil b inde sig til dette .

H a n s  Er ik se n:  A lle s tå r  i L andso rgan isasjonen  og a lle  er vi et ledd 
av den. H vo rfo r skulde m an ikke knnne o p tre  på  sam m e måt<‘ nåi> det 
g je ld e r fo rbundene?  Og m an bør ta  s k r i t te t  v idere  og ta  med d ie tten .

Otnar ( i jesfrhy:  Jeg tro r det e r rik tig  som det blev g itt u ttrykk  
for, a t  man ikke bør ta oj) mer enn det som er innstillingen her. Men i 
pnnkt 2 bør det være e t tillegg om a t de tillitsnum n som B itter i rejire- 
sen tan tskapet fra tre r  nnder sakens behandling.

Torhjørn  H e n r i k s e n : F o ren ingene avg jø r sp ø rsm åle t om an se tte lse  
av tillitsm en n , bygget på den k o n tin g en t de ta r .  kSknlde m an så f r a ta  
dem d e t?  H vis m an så også skal m edta  forbundene, m å fak tisk  hvert 
eneste fo rbund  fo ran d re  sine lover.

E m i l  T or k i ld sen : J e g  er enig i  p rin s ip p e t, id e t jeg  m ener a t  d e tte  
spørsn iå l bør ta s  vekk f ra  kongressen og derm ed den stem n in g  som i de 
fo rsk je llige  forhold  kan  g jø re  sig g jeldende overfor tillitsm ennene . Men 
m an kan  ikke bo rte lim inere  forbundenes lov’e r  og bestem m elser. H vis 
d e t innen  fo rsk jellige avdelinger f. eks. i b y g n in g sin d u strien  e r s te rk  
uoverensstem m else m ed hensyn ti l  lønningene, så m å m an kunne frem m e 
fo rs lag  p å  B yg n in g sarb e id erfo rb u n d ets  buidsm øte. G jestebys tilfø ie lse  
er overflødig. T illitsm ennene stem m er jo  ikke nn  n å r  d e t g je ld e r deres 
lønninger.

Erl ing Ki i l :  L an dso rgan isasjonen  kan ikke fo re ta  fo ra n d rin g e r av 
fo rbundenes lover. Men vd kan være sikker på  a t  de øvrige o rg an isasjo n er 
vil kom m e t i l  å ta  hensyn til det som lø n n sråd e t f a s ts e tte r  fo r L an d s
o rg an isasjonens tillitsm en n . M an r is ik e re r  a t  hele saken  g å r i flø iten , 
hvis m an g jø r tilleg  t i l  in n s tillin g en  her.

K ar l  Tøm merås:  D e t v irk e r  gledelig  ])å m ig a t  en endelig  e r  kom m et 
s.i la n g t a t  et s lik t fo rs lag  foreligger. N å r  m an i sam o rg an isasjo n er 
kan ris ik e re  fo rs lag  t i l  lø n n in g er fo r tillitsm en n en e  batsert p å  fo rsorgs- 
sa tse r, så m å m an fo rs tå  a t  vi m å komme frem  t i l  en an sv a rlig  in s t i tu 
sjon, som kan  fa s s te tte  lønningene, ålen  så g je lder de t forbundene. Je g  
synes ikke d e t e r noget r a r t  i a t  de t e r dem  som også o p ta r  det, slik  som 
fo rho ldene på  m ange lan d sm ø te r h a r  væ rt. Men m an b ø r innsk renke  sig 
t i l  s e k re ta r ia te ts  in n s tillin g , e llers vil de t ikke gå. Men jeg  vil frem se tte  
en tan k e  t i l  overveielse; om ikke fo rbundenes hovedstyrcu- bør nedse tte  
lønnsnevnder t i l  å  frem kom m e m ed fo rs lag  t i l  lønn inger.

J o h n  Skårvo ld:  D e t e r  r ik t ig  og b ra  a t  d e tte  er kom m et. D et burde 
bare  kom m et tid ligere , også n å r  de t g je lder d is trik tso rg an isas jo n en e . 
D e t vil de v æ rt u tm erk e t om m an kunde gå  så la n g t som T angen  og 
E rik sen  v a r in n e  p å ; men en kan  ikke g jø re  d e t nu. Men få r  vi e t s lik t 
lø n n sråd , så m å m an kunne få  an led n in g  til  å  aj>pellere om sine lønns
forho ld  til det.

Øistein Mart in sen:  J e g  e r  ikke im ot s e k re ta r ia te ts  innstillino-- 
men å u tv ide  de t t i l  fo rbundene vil væiæ å  gå fo r lan g t. D erved svekker 
m an også d e t m an t i ls ik te r  ved d e tte  lø n n sråd .

J e n s  Tangen:  D et h a r  a ll t id  alene væTt m in h en sik t å  trek k e  de op- 
over som lig g er fo r lav t, men også å  knnne trek k e  de lø n n in g er nedover
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som ligger for liøit. Jeg  vil ha hort alle urim eligheter. Men jeg kaii 
frafalle  selve m itt forslag.

Strek  blev satt.
B. Flood-Biiffehretneii: -leg mente a t allerede dette represen tan t

skap bnrde nedsette dette ntvalg for å  fremme forslag til  kongressen 
og også fremkomme med de nødvendige lovfor.slag. Men hvis det er som 
Landsorganisasjonens form ann sier a t dette ntvalg kan tre  i kraft s traks 
efter kongressen, så kan jeg nndlate å stille m itt forslag.

Olaf Bruås: D et er en hel del av de fastlønnede som har h a tt  ordet, 
men vi er jo også mange andre her. -Tcg er im idlertid  enig i a t det bør 
bli en forandring. D et h ar vand: mange nrinieligheter. Hvis det ikke 
var fo r det a t  det vilde vekk<- så sterk  m otstand, vilde jeg også være 
med ])å Tangens tanke. Det er mange forbund som lønner a lt for lavt. 
Det bør være nogenlnnde sammenheng mellem lønningene i de forskjel
lige organisasjoner. .Men som stillingen er idag kan vi ikke gå lenger.

Oscar Karlsen: Jeg  er enig i innstillingen, men jeg tro r  kongressen 
vil reagere mot a t det også skal gjelde for Landsorganisasjonens till i ts 
menn. D et skulde ikke være så m aktpåliggende å få det med. Det vil 
være heldig å stryke ordene «Landsorganisasjonen og». H an foreslo det.

Votering: S ekre taria te ts innstilling  blev vcaltatt i sin helhet mot 
1 stemme, som blev avg itt for K arisens forslag om å n tta  ordene «Lands
organisasjonen og».

Eepresentantskapets beslutning i saken boikottloven.
Sekretariatet  som i m iddagspansen hadde h a tt  møte foreslo nn føl

gende i tils lu tn ing  til  den førte  debatt om dagsordenens p u n k t 4 — 
boikottloven:

«Under henvisning til K. Bergsviks brev av 8. mai 11130 og den førte 
debatt på representantskapsm øtet bemyndiges sekretarial e t ti l  å op- 
nevne 2 represen tan ter i arbeidstvistlovskomm isjoiien.

Komitéens nye m andat søkes red igert således a t  dette b lir mere i 
sam svar med fagorganisasjonens syn.»

Olav Il indahl: l  u ttry k k et «den førte debatt» ligger også det av 
Chr. H enriksen nevnte om veiloven og videre om vinmonopolet.

Votering:  Sekrcdariatets innstilling  blev enstemmig vedtatt.

Punkt 1 d: Muntlig beretning for 1937.
Olav Hindahl:  D a vi for temmelig nøiaktig  1 å r siden (den 7. sep

tem ber) holdt v å rt representantskapsm øte, kunde vi melde om en 
økning  av m edlem stallet for åre t 1935 med 52 tusen medlemmer eller
ca. 30 pet. økning.

Også i 1930 har det vært et jevnt tils ig  av medlemmer. V ed u tgan
gen av 1936 var det 52 652 flere medlemmer enn pr. 31. desember 1985. 
D et vil s i en to taløkning av m edlem stallet på 23.5 pet. eller ia lt 276 992 
medlemmer. F o r byenes vedkommende er der en stigning av medlemmer 
med 34 095 eller 22.7 pet. F o r landdistrik tene er m edlem stallet steget
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med 18 538 eller 30.3 pet. 43 800 av Landsorganisasjonens medlemmer 
er kvinner eller 16.3 pet.

P r. 30. jun i 1937 er det samlede m edlem stall 298 082, derav er 8 239 
medlemmer av de arbeidsløses foreninger. F ra  1. ju li iå r  blev Norsk 
M nsikerforbnnd innm eldt i L andsorganisasjonen med ca. 700 medlemmer.

F o r 10 å r  siden i 1926 var det 93 134 medlemmer og for 5 å r  siden 
i 1931 var det 144 595. M edlem stallet er a ltså  fordoblet i løpet av 5 år.

D ette var nokså mange ta ll på e tt b re tt, men vi må naturligvis 
glede oss over den vekst som disse ta ll forteller oss om. Vi få r også alle 
søke å gjøre vårt til a t  vi kan få beholde disse nye medlemmer innen 
våre rekker.

Det e r k la rt a t en av årsakene til fagorganisasjonens medlem stall 
stiger er de bedrede prodnksjonsforliold og dermed følger også a t flere 
er kommet i  arbeide.

Mens indekstallet for den industrielle produksjon for 1. halvår 1933 
var 100, er ta lle t for m ars iå r 135. Idag  ligger ta lle t betraktelig  høiere.

D et som h ar s a tt  s itt  preg på fagorganisasjonens arbeide iå r er de 
om fattende tariffrev isjoner og lønnsbevegelser i p rak tisk  ta lt  alle de 
v iktigste fag- og industrier. Vi kan vel også slå fa s t i sin alm indelighet
— alle ting ta t t  i betrak tn ing  — a t re su lta te t av revisjonene var såpass, 
a t kan vi ved hver tariffrev isjon  greie å opnå noget så næ r tilsvarende
— har vi g runn til  å være fornøid. F o r enkelte fag og in d u strie r tro r 
jeg også m an kan si a t bedre re su lta t er der ikke opnådd siden høi- 
konjunkturens dager i 1917—1920.

Jeg  tenker da i førgte rekke på den sociale erobring ved a t  ferien 
blev forlenget 8 å 9 dager til 12 arbeidsdager. Man kan vel her regne 
med a t ia lt ca. 90—100 000 arbeidere fikk nyte godt av denne forlen
gelsen av ferien, slik a t  p rak tisk  ta l t  sam tlige Landsorganisasjonens 
medlemmer h a r m inst 12 dagers ferie. Forlengelsen av ferien på 3 dager 
betyr ca. 1 pct.s lønnsforhøielse. Vi hadde feriespørsm ålet til behand
ling på den Nordiske Saniarbeidskonferanses møte i Stockholm for 
2—3 uker siden. D.anske Landsorganisasjons form ann oplyste a t ca. 
150 000 arbeidere i D anm ark overhodet ingen ferie liar. I  Sverige er det 
mest alm iiidelig a t det betales e rsta tn in g  for 5 arbeidsdager.

Både danskene og svenskene forbereder nu lovforslag i feriespørs
m ålet og vi få r  håpe a t  de ved lovgivningsm akten greier å komme på 
høide med det vi har opnådd her i landet.

S tort- sett blev også tariffenes forskjellige bestemmelser grundig 
gjennem pløiet og det blev fo re ta tt ren t tekniske forbedringer av ganske 
sto r betydning for mange arbeidere. Vi husker alle de klager som i de 
senere å r er kommet fordi det ikke har vau‘t  m ulig å få drøfte t og re tte t 
på de mange detaljspørsm ål som en ta r if f  inneholder. La oss heller 
ikke glemme den situasjon som opstod mens meglingen pågikk hos oss, 
a t  det blev frem satt m eglingsforslag fo r de danske arbeidere. De danske 
m eglingsforslag var av et slik t innhold a t de m åtte  skape vanskelig
heter for oss for å få et akseptabelt resu lta t.

D et er selvsagt ikke mulig i en k o rt beretning å gå i detaljer for 
alle de fag og industrier som iå r h a r h a tt  tariffrevisjon. R ent skjem atisk 
nevner jeg en del om de lønnsforbedringer som blev gjennem ført.
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E fte r do opgavor vi har iniihoiitet fra  forbundene kan de samlede 
lønnsforhølelser anslåes til kr. 45 390 123 56.

F o r aprilfagenes vedkommende tro r  jeg vi gjennem snittlig  kan 
regne med en lønnsforliøielse på ca. 10 pet. på de individuelle lønninger.

F o r icrnindnstricn  blev det gjennem ført 2 niinstelønnssatser såvel 
for fagarbeiderne som hjelpearbeiderne. Fagarbeidere med 1 års p rak
sis fikk sin  m instelønn forhøiet fra  95 øre til kr. 1.08 eller 13.5 pet. 
H jelpearbeidere fra  84 øre til 97 øfe eller 15.5 pet. Fag- og hjelpearbei
dere linder 1 års p raksis fikk henholdsvis 10.5 og 12 pel. Man fikk også 
en ny særbestemmelse for spesialarbeidere, som betyr en belydelig for
bedring, sau-lig for enkelte grupp(‘r.

F o r hygninysindustrienK  vedkommende blev det frem satt 13 forslag. 
iM nnstillegget varierte fra  10 pet. op til 29 pet. på timelønnen og fra  6 
op til 16 pet. på alikordsatsene. De 29 pet. g ja ld t m alerarbeiderne i 
llodø, som lå  særlig lavt tidligere. \'ed  direkte forhandlinger med me
strene ei' det i bygningsfagene innført hereguttskala for håndverksfa-

. . . .F o r tckxtilindustricn  blev norm allønnssatseiie forhøiet for Østlands- 
bedriftene fra  99 øre til  kr. 1.10 for menn og fra  57 øre til 64 øre i)r. 
tim e for kvinner. De unge arbeidere fikk 10 pet. forhøielse på tim e
lønnen. T 17 å r har Tekstilarbeidcrforbundet kjem pet for a t Vestlands- 
fabrikkene skulde ha samme lønnssatser som var gjeldende for Ø stlan
det. F ra  1. ap ril 1938 vil ^ 'estlandsfabrikkene ha samme lønnssatser som 
Ø sllandsfabrikkene.

De resu lta te r som kau opnåes vial sæ rforhandlinger ved de enkelte 
bedrifter spiller også en vesentlig rolle, når m an skal bedømme de re- 
su ltiiter man kommer til ved tariffrevisjonen.

Ved skofahrikkenc  blev d(>t lår gjennem ført meget gode ta riffe r 
fornten de forbedringer man fikk ved selve m eglingsforslaget. M inste
lønnen blev forhøiet som i jern industrien  og bergverkene fra  !>5 øre til 
kr. 1.05. De individuelle lønninger med 9 øre.

Svar på de av Kiksmeglingsmannen frem satte forslag for april- 
fagene blev g itt  20. april. Ved uravstem ningen viste det sig a t det sam
le t var avgitt 21 798 for vedtagelse og 17 778 for forkastelse —  altså  vel 
4 000 stem m ers overvekt. D er vai' selvfølgelig på vår side en viss spen
ning om Arbeidsgi\’erfor(>ningen vilde forlange a sam tlige forslag sknlde 
vedtas eller forkastes. Arbeidsgiverforeningen protokollerte a t Ccntral- 
ftfyrct vedtok samtlige forslag i erkjennelse av den store betydning det 
vilde ha for hele det norske arlæ idsiiv å skaffe arhcidsfrcd i  alle de fag 
og bedrifter som inngikk under den stedfundne megling.

Foi' de fag som h ittil er nevnt var forslagtuie vedtatt i første om
gang og dermed var tariffene ordnet for ea. 32 000 arbeidere.

Bergverkene bad om utsettelse  med svaret til den 2!). april. Forslaget 
var fo rkastet med ea. 90 stemmers overvekt. F or bergverkene kan man 
s to rt se tt si det samme som for skotøiindustrien a t det var opnådd mang(> 
fordeler ved særforhandlinger. E llers blev m instelønn i akkord og dag- 
arbeide forhøiet ca. 9 jx-t. og de individuelle lønniiiger med 9 øre. A r
beidsstans for bergverkene in n tråd te  3. mai. Xy megling blev holdt 20. 
mai og arbeidet blev g jenop tatt 1. juni.
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F o r innenriksfartens  vedkommende blev m eglingsmannens forslag 
fo rkastet med sto rt flerta ll. Det var heller ikke anbefalt av forhand
lerne, vesentlig fordi det ikke var ta t t  hensyn til k ravet om forbedring 
av hemanningen  i .skilæne.

E fte r  in itia tiv  av regjeringen holdtes n y tt møte hos Kiksmeglings
m annen den 21. april. Arbeidsgiverforeningen gikk med på overtids
betaling for bestem te arbeider i tiden niellem 18 og (> j)å helligdager. 
Det v iktigste var dog a t  det i s ta ts råd  vilde bli u tferd iget kgl. rtvsolusjon 
om bemanningen. Og en departem ental komité skulde nedsettes til be
handling av lov om arbeidstid  og bemanning. Dermed var grunnlaget 
for en videre konflikt b o rtfa lt og forslaget blev v ed ta tt av forhandlere 
og forbundsstyre.

Også for hermetiJckindustricn  blev forslaget i første omgang foi’- 
kastet, t i l  tross for a t  m an hadde få tt  gjennem ført et gam m elt krav 
om lan d stariff for alle fabrikker som s tå r  i Arbeidsgiverforeningen. 
V idere a t ferien blev forlenget fra  8 til 12 dager. D et betydde i øie- 
blikket ikke så meget da brislingsesongen ikke var inne. Det blev holdt 
nye m eglingsmøter og 26 mai skulde det gis svar på det annet meglings
forslag. Svaret blev efter henstilling fra forbundet u ts a tt  ti l  7. juni. 
Det blev fo re ta tt ny avstem ning og forslaget blev ved ta tt av begge p a r
ter. D et blev en forhøielse av timelønningene med om kring 12 proeent 
og akkordsatsene med 8 proeent.

Også for en del enkeltstående  bedrifter som hadde foi'kastet forsla
get blev forholdene o rdnet i løpet av de nærm este dager efter 20. a})ril. 
Slcredderfuget og puraptyarhcidcrne  i Oslo som hadde fo rkastet forslaget 
fikk en ordning i løpet av e t j)ar dager.

F or trikotasjefahriklcene med ca. 1 000 arbeidere, reperhanenc med 
ca. 200 arbeidere, de 2 store oljeklærfahrikkcr  H elly H ansen, Moss og 
Hansen & Co., F red rik stad  — ca. 400 m ann og videre Bergens H andels
forenings fiskerigruppes arbeidere om fattende ca. 350 arbeidere u tb rø t 
det arbeidsstans.

Trikotasjefabrikkenes konflikt Blev bilagt 24. juni. F ikk  innført 
samme lønnssatser for Ø stland og 'Sæstland. \å*stlandet lå  tidligere 
med lavere satser. Ferieberegningen var her et stridssj)ørsm ål. Det blev 
tilfredsstillende ordnet. Også fo r reperbanene blev det en ordning den 
26. juni. H er fikk m an en lønnsforliøielse på om kring 14 pet. i Oslo 
og Tønsberg. V idere blev konflikten ved de 2 oljeklærfabrikker ordnet 
om trent på samme tid.

Av de store affæ rer f ra  aprilopgjørene gjenstod bare den gjenstridige 
triko tasjefab rikan t Christensen i Drammen. Denne historie blev som 
bekjent ordnet fø rst den 3. august — efter ca. 4 m åneders kamp — og 
efter a t det var tru e t med sym jiatistreik  for hele tekstilindustrien . A r
beidsgiverforeningen vedtok forslaget mot Christensens protest.

Forn ten  disse var det som nevnt en hel del enkelte bedrifter med 
i aprilopgjøret, bl. a. hadde Kjemisk Industriarbeiderfo rbund  flere en
keltstående firm aer som blev ordnet.

Mai-fagenes tariffrevisjon  gikk det på se tt og vis g la ttere  å få ord
net enn aprilfagene. Møllene var her fø rst i ilden. M eglingsforslaget 
for m ølleindustrien og Vinmonopolet blev ved ta tt 12. mai. I  mølle-
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industrien  liar det tid ligere væ rt et s to rt an ta ll lønnsgrupper. D ette 
blev iå r  forandret. Man kan vel si det blev gjennem ført landstariff og 
j)å den m åten opnåddes store lønnsforbedringeiv spesielt ved møllebe- 
d riftene u tenfor Oslo. Man fikk også en bedre ferieorden. Vinmonopolets 
arbeidere fikk foruten lønnsforbedringer, 3 ukers sammenhengende 
ferie.

Tohakkindustrien  liadde en gjennem gripende tariffrevisjon  med 
store forbedringer på mange områder. F o r første gang fikk m an lønns
satser for unge arbeidere. Forslaget blev ved avstem ningen praktisk  
ta l t  enstemmig vedtatt.

Bryggeriene fikk ukelønnssatsene forliøiet med kr. 7.50 og kr. 8.00 
for menn og kr. 5.00 for kvinner. V idere regulering av grunnlønnen 
for 01- og m ineralvannkjørerne. .D isse arbeider tildels på procenter. 
V idere en en sarte t ferieordning mot før 9—10 forskjellige. D et må også 
huskes a t  bryggerienes arbeidere tid ligere hadde utm erkede tariffer.

F o r hakerne var det iå r  store vanskeligheter for å  få i stand  et 
m eglingsforslag og m an h ar heller ikke offentliggjort re su lta te t av 
revisjonen i pressen såvidt jeg vet. D ette betyr ikke a t det som blev 
opnådd var av sådan a r t  a t  det m åtte  hemmeligholdes, snarere tv ert 
imot. Man fikk fra  6 til 9.50 i forhøielse på m instelønnen ])r. uke. De 
individuelle lønninger blev forliøiet med kr; 8.00 pr. uke. Dedre ferie- 
bestemmelser for hjelpetroppsarbeiderne. Lærlingenes forhold blev re t
te t på. Ophevelse av enkeltm annskontrakter for proeentkjørere og ens
artede ta riffe r  for bakeribedriftene i Bergen, for å nevne en del av de 
ting som blev gjennem ført.

F o r Norsk Hydros  bedrifter blev det frem satt forslag 29. mai og 
svar blev avg itt 5. jnni. Timelønningene blev forliøiet 10— 12 procent 
og akkordsatsene 8 procent pluss en del andre forbedringer.

F o r skum - og lærindustrien  blev m eglingsforslaget fo rkaste t og a r
beidet blev nedlagt 2. juni. K onflikten om fattet 800 m ann b landt porte
følje- og lærvarefabrikkene, garverier og læ rfabrikker. I  forbindelse 
med sjiørsm ålet om utvidelse av konflikten (sym patistreik) blev det efter 
ca. 3 ukers konflikt tru ffe t en ordning. Garveriene fikk et tillegg av 15 
øre tim en og hjelpearbeiderne 17 øre pr. time.

F o r stenindustricn  var det en kortere konflikt med granittekspor- 
tørenes forening. F o r gate- og kantstensindusrtien  blev tariffen  endelig 
ordnet for ca. 2.100 m ann den 28. juni. Det opnådde represen terte  ca. 
200 000 kroner plus ferietillegg på 29 530 kroner.

Treindustriarheidcrforhundct har på vårparten  op re tte t 42 nye av
ta le r både med firm aer innen og utenfor K. A. F. med tildels betrak te
lige lønnstillegg. Tilleggene varierer mellem 7 og 30 øre pr. time.

Handels- og Kontorfunksjoneerenes Forlmnd  driver tariffrevisjoner 
hele å re t rund t. D et e r et s to rt nyrydningsarlæ ide som der foregår. De 
spesielle forhold med alle disse små forretn inger krever naturligvis 
meget arbeide. Den vik tigste begivenhet for forbundet er den hoved
avtale som i jun i måned blev s lu tte t mellem forbundet og N. A. F. Av
talen  bygger i det s to re  og hele på den hovedavtale som tidligere er inn
g å tt mellem Landsorganisasjonen og N. A. F. A vtalen betyr a t K. A. F. 
har anerk jen t funksjonærenes fulle og frie organisasjonsrett. Det b lir

a ltså  nu d irekte forhandlinger mellem forbundet og N. A. F., mens man 
før m åtte  forhandle med hver enkelt bedrift. F o rbundet hadde ca. 60 
ta riffk rav  liggende i  Arbeidsgiverforeningen før hovedavtalen blev inn
gått.

Høvlcriarheiderforhundet h ar fle rta lle t av sine medlemmer stående 
i bedrifter u tenfor Arbeidsgiverforeningen, men H ans E riksen er stadig 
på fa rten  og ordner op med bedriftene, som regel u ten å komme i åpen 
konflikt.

KonuniineforVundet har iå r  h a tt  tariffrevisjon med e t s to rt an tall 
av landets kommuner. Tariffene er s to rt sett i overensstemmelse med 
det som er opnådd fo r de private bedrifter hvad lønningene angår. Fe
rien ordnes på grunnlag av 15 dager eller 3 uker som er gjennem ført i 
Oslo iår. Oslo kommune gav et krisetillegg for vel eji måned siden på 
ca. 4 procent.

Ved jernhaneanleggcnc blev det tru ffe t ny avtale 9. juni. iNIinsle- 
lønnen i akkord blev forliøiet fra  95 øre til kr. 1.03 pr. time, for dag
arbeidere fra  kr. 1.30 til kr. 1.35.

F or veianleggene opstod det visse vanskeligheter. M eglingsforslaget 
blev fo rkastet ved avstemningen. D et var im id lertid  dårlig  fremmøte 
til avstem ningsm øtene og de særlige forhold som er til stede resu lterte  
i a t  Arbeidsm annsforbnndets hovedstyre vedtok forslaget efter a t  det 
blev innrøm m et et m indre tillegg. Forslaget blev forelagt S to rtinget til 
godkjennelse.

F o r jordhrnkets  arbeidere blev det fø rt langvarige forhandlinger 
og meglinger. Til s lu tt  blev partene enige om en lønnsnevnd som fast
sa tte  lønningene fo r gårdsarbeiderne hos ca. 650 gårdbrukere i 25 Øst
landsbygder.

For de grafiske  fag blev det ydet et lønnstillegg på grunn av p ris
stigningen av kr. 5.00 pr. uke for u tlæ rte  og kr. 3.00 og 2.50 for de øvrige.

I  utcnriksfarten  blev tariffen  forlenget til 1. februar 1939 mot et 
tillegg på 8 procent og feriens forlengelse fra  8 til  12 dager sam t en del 
andre forbedringer. F orslaget blev v ed ta tt ved uravstem ning.

Statens tjenestemenns lønnsrevisjon bragte som re su lta t efter lang
varige forliandlinger og flere vanskelige situasjoner a t S to rtinge t ved
tok a t  konjunktnr-reguleringstillegget blev sa tt ti l  5 procent, men be
grenset ti l  500 kroner for forsørger. Det blev dessuten fo re ta tt en hel 
del oprykninger og forhøielse av alderstillegget for de lavestlønncde. 
l a l t  blev det en m erutgift for S ta ten  på ca. 14 m illioner kroner.

F or skogsarheiderne h a r det iå r foreligget forskjellige a lternativer 
som vilde bety adskillige økonomiske fordeler. D et siste meglingsforslag 
som blev fo rkastet ved avstem ningen gikk u t på en lønnsforhøielse for 
hugst på fra  40 til  46 procent, kjøring 48 procent. Dagarbeidere og 
fløtning 20 til 30 procent. Saken blev behandlet på forbundets lands
møte fornylig og det blev ved ta tt å aiibefale ny avstemning.

Den elektrokjemiske industri.  M eglingsforslaget blev forkastet ved 
uravstem ningen. 68 procent stem te m ot og 31.7 for forslaget. Det inne
bar betraktelige lønnsforhøiels(‘r. 16 øre pr. time for Vestl. fabrikkene 
på dagarbeide, 17 øre på skift. Ø stlandsfabrikkene henholdsvis 17 og 18

i
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øre. A"idere utjevning av løiiiiingeiie mellem vestland og østland. Kon
flikten om fatter ea. 5000 mann.

Det er op re tte t landsoverenskom st for jernbanens ekstrapersoiiale 
om fattende ca. 4000 mann. M instelønnen er hevet fra  80 øre timen til 
kr. 1.00.

Av større  revisjoner s tå r  im igjen livalfangsten, hvor det drives 
megling, chokoladeindustrien, m argarin industrien  og Transportforbun- 
dets ta riffe r med firm aer innen og utenfor X. A. F., så  vel sjø- som 
land transport.

Det h a r  væ rt drevet et system atisk agitasjonsarbeide b landt fi
skerne. R esu lta te t av dette  var a t i steden fo r a t fiskerlandsm øtet i Bodø 
skulde ta  et opgjør med Landsorganisasjonen fikk arbeiderbevegelsens 
folk fle rta ll i styret. P å  sisto landsm øte i Skog- og Landarbeiderforbun- 
det blev det beslu ttet å innlede sam arbeide med Bonde- og Sm åbrukar
laget. Sekretæren for dette lag påstod a t 00 procent av medlemmene 
sogner til A rbeiderpartie t.

F or øvrig har det vært (d å r full av liv og virksom het og med mange 
spente situasjoner. Tross a lt  må vi kunne si a t det e r g å tt temmelig bra. 
Men det er mørke skyer i horisonten. Jeg  tenker da på den elektrokjem 
iske in d u stri som ram m er hele byers eksistens. E lektrikerkonflikten 
trekker også stor ledighet med sig foi' bygningsindustrien. Man må være 
forberedt ])å m ottrekk fra  den annen side. Det kan således bli en hård 
vinter tross de gode konjunkturer.

Knrl  Tømmeraas: Jeg  h a r in te t å bemerke til form annens redegjø
relse, men det siste han lx‘rørte, elektrikerkonflikten, kommer vi vel 
ikke forbi. Vi h a r h itti l  holdt oss passive i den konflikt, men elektri
kerne h a r m ent a t vi andre skulde være like aktive, som om elektrikerne 
stod i Landsorganisasjonen. Vi h a r h a tt  en del tilfelle hvor elektrikerne 
h a r krevd eksklusjon av andre organiserte arbeidere. E r  det som det 
sies fra  Jernbaneforbundet a t det h ar ekskludert nogen av sine med
lemmer som så er o p ta tt i E lektrikerforbundet, så er ikke saken lenger 
likegyldig for oss.

John  .1. Juhnncn:  Det har væ rt en divergens mellem vår sam orga
nisasjon og Landsorganisasjonen, som jeg h ar f å t t  i opdrag å ta  op. 
De arbeidsløse hos oss holdt en distriktskonferanse, som valgte en de- 
l)utasjon som reiste inn til Oslo for å fremlegge forskjellige forhold og 
krav i departem entet. De hadde in te t å betale reiseutgiftene med og 
LandsorganisasjoTien betalte og påla oss senere å  betale dette beløp. 
Det er ikke s to rt beløp, men vi kan ikke gå med på a t  vi skal belastes 
u tg ifter for hvem som helst «om reiser inn til Oslo i et eller annet op
drag. De var ikke valgt av sam organisasjonen. Vi vil ha  sagt a t dette 
må ikke være retn ingslin jen  for frem tiden.

Krititojfer Jakopsen:  Jeg  hørte med interesse på form annens omtale 
av vårtariffene, men jeg savnet spørsm ålet om arbeidstidens forkortelse. 
I la r  det ikke væ rt frem met noget hei‘om ved disse tariffrev isjoner? Og 
hvilken k ra ft har m an satt inn? Vi h ar jo nu konjunkturopgaug, men 
vi skal være opmerksom på a t den er ikke evigvarende.

/ .  B. Aase:  Jeg  vet ikke hvad Johnsens u tta le lser hadde med beret
ningen å gjøre. De tre  som blev valgt ti l  deputasjon til departem entet
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for å fremme de arbeidsløses krav, henvendte sig til L ands
organisasjonen og frem holdt da a t  sam organisasjonens form ann hadde 
m eddelt a t  Landsorganisasjonen skulde dekke utgiftene. Vi betalte da 
disse u tg ifter. Men det går ikke an  a t sam organisasjonene på denne 
m åte påfører Landsorganisasjonen u tg ifter. Det er prinsippet det her 
gjelder.

Karl Tømmeraas:  Vi h a r h a tt  lignende tilfelle, men vi h ar beta lt selv.
Erl ing Kiil:  E lek trikerforbundet driver fak tisk  kidnapping efter 

medlemmer. Det er tilfelle det som Tøm m eråas nevnte. E t medlem som 
vi ekskluderte på grunn av skyldig ekstrakontingent, gikk like op i E lek
trikerforbundet og organiserte sig der.

John  .1. Johnsen:  H adde deputasjonen væ rt t i l trå d t eller anbefalt 
av Eaniorganisasjonen så er det k la rt a t vi vil de ha betalt . De benekter 
også selv a t de skulde ha m eddelt a t sam organisasjonen hadde sagt a t 
Landsorganisasjonen skulde betale. De hadde heller ikke det m inste 
m andat fra  sam organisasjonen.

Karl Tømmeraas:  har h a tt  tilfelle hvor E lek trikerforbundet h ar
krevd vår m edvirkning som om deres forhold til den øvrige organisa
sjon var helt i orden. Jlen vi kan også nevne M urerforbundet og jeg 
fo rstå r ikke hvordan dette vil utvikle sig. De nekter inntagelse av læ re
gu tter, så lenge de har arbeidsledige medlemmer. Det kan bli et spørs
mål om hvordan vi herefter skal stille oss til disse to forbund og jeg er 
ikke så sikker på om vi skal s tå  på pinne for dem. D et b lir vanskelig
heter ved a t disse s tå r  u tenfor og organisasjonen må derfor ta  op denne 
sak til  alvorlig overveielse.

Olar Hindnhl:  S ekretariatet vil selvsagt stå  i den nøieste kontakt 
med Bygniiigsarbeiderforbundet. Det e r jo det forbund som i aller høi- 
este grad lider over dette forhold med elektrikerne og m urerne. Vi har 
dog i det senere sett adskillig bedring. Med hen«yn til det av Johnsen 
nevnte, så hadde de])utasjonen få tt  beskjed av form annen i Telemark 
faglige Sam organisasjon om a t Landsorganisasjonen skulde ordne med 
betalingen. Hvad arbeidstiden angår så er vi a lb ‘ in n stilt derj>å og vi 
må søke å  få rede på hvordan stillingen er i Sverige og Danmark når det 
gjelder denne viktige sak. T 1935 kunde vi ikke få svenskene og 
danskene med på en u tta lelse  herom. \ ’ed en senere konferanse fikk vi 
da iallfall det til omsider. Danskene og svenskene mener a t det er en 
lovsak. I  denne sak må vi såvidt jeg kan forstå  ha våre broderi and med. 
Men vi skal ikke gi oj) for det.

0.  Ommundsen:  D et er nu ikke lenger vei enn a t  Landsorganisa
sjonens tillitsm enn m åtte  ha knnnet foreta  sine undersøkelser med hen
syn til  den deputasjon som Johnsen om talte.

Heggestad: Vi h a r også innen forbundene analoge tilfelle av det som 
Johnsen her var inne på. \ i har se tt a t medlemmer «om er b litt brøst- 
holdne over et eller annetf har re ist her inn til byen og bl. a. også søkt 
Regjeringen og delvis få tt  medhold. Det er e t prinsipp  her som man må 
være opmerksom på. X år L andsorganisasjonen som i dette tilfelle fan t 
det rik tig  å  gå til betaling, så få r den også alene bære disse u tgifter.

Olav Hindahl:  Såvidt jeg erind rer så  hadde deputasjonen med en
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skrivelse fra  sam organisasjonen. U vorvidt det også stod noe der om 
betalingen erind rer jeg ikke. Men vi skal skvære op den sak.

John  A. Johnsen:  D epntasjonen hadde ingen fullm akt fra  sam or
ganisasjonen.

Uermed blev form annens m untlige beretning t a t t  til e tterretn ing .

Punkt 2 a: Innstilling om statstjenestemennenes 
organisasjonsforhold.

A d: Stutsfiinksjonærcnes orf/anisasjonsforhold forelå følgende:
2'il sekretariatet.

F ra  en rekke forskjellige grupper og enkeltiiersoner i statstjenesten  
e r  det kommet henvendelse lil landsorganisasjon og forbund om op- 
tagelse.

D et har i mange tilfelle vist sig vanskelig å finne en n a tu rlig  orga- 
nisasjonsbasis for disse. Enkelte er im id lertid  o p ta tt som medlemmer 
av Norsk Kom m uneforbund eller Norges Handels- og K ontorfunksjo
næ rers Forbund.

F o r å søke å  få en fullstendig oversikt over de organisasjonsm ulig- 
heter som m åtte være til  stede b landt statsfunksjonæ rene for tils lu tn ing  
til Landsorganisasjonen og for å få en fullstendig organisasjonsplan, be
s lu tte t sek re taria te t å nedsette en komité til  å  u trede dette  spørsmål.

Komitéen h a r b estå tt av: Torbjørn Henriksen, A lbert Kaaen, O. L. 
Strøm , E rlin g  K iil og L ars Evensen. — Sistnevnte blev valgt som komi
téen s form ann og har sam tidig fungert som sekretær.

Komitéen h a r i en del m øter behandlet disse spørsm ål, men det h ar 
vært mange vanskeligheter med å få en fullstendig oversikt. S ta tsfunk
sjonærene er opdelt i en rekke fo]’skjellige organisasjoner. T enkelte e ta
te r  er det m ange små grupper, og noen av disse er tils lu tte t forskjellige 
landssam m enslutninger; andre s tå r uten noen forbindelse med hovedoi’- 
ganisasjoner eller større  sam m enslutninger.

En mer ensartethet i statstjenestemenneTies organisasjonsforhold 
anser komitéen for nødvendig, både av hensyn til  de ren t o rgan isa to r
iske opgaver og av hensyn til de frem tidige lønnsforhandlinger. Det vil 
være helt n a tu rlig  og rik tig  at Landsoi-ganisasjonen m edvirker hertil.

Kongressen 192.3 fo ru tsa tte  a t  man skulde søke å  få organi.sert et 
statsarbeiderforbund. Men i det videre arbeide har det vist sig a t denne 
linje h a r s tø tt på mange vanskeligheter. Fagkongressen 19.34 besluttet 
derfor a t det foreløbig skulde dannes etatsforbund innen de forskjellige 
hovedetater, og a t  disse gjennem et kartell kunne ha sam arbeide innen
for Lan dsorgani sasj onen.

E fte r stortingsvedtaket 1987 skal det ved en teknisk regulativre- 
visjon søkes gjennem ført en forenkling i regulativenes opbygning og en 
sam m endragning av de forskjellige regulativgrupper. D ette vil bety a t 
de forskjellige spredte grupper vil bli fø rt nærm ere sammen og få r stø r
re fellesinteresser enn hvad nu er tilfelle. D ette skulde kunne le tte  a r 
beidet med å  få gjennem ført en mer ensarte t organisasjon og i stø rre  
u tstrekn ing  muliggjøre en tils lu tn ing  til Landsorganisasjon.
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Komitéen er av den opfatning a t kongressvedtaket av 1928 om op- 
re tte lse  av et statstjenestem annsforbund bør være det store frem tids- 
mål. Men, for å nå frem til ordnede organisasjonsforhold i de større 
e ta te r og for å  få et planm essig arbeide i gang nu, bør arbeidsgrunn
laget være kongressvedtaket av 1984.

Dessuten må spørsm ålet om dannelse‘av en sam lerorganisasjon op- 
ta s  t i l  behandling og gjennemførelse for å  skaffe organisasjonsbåsis for 
de mange små og spredte bestående organisasjonsgrupper.

Nedenfor h ar komitéen tru k k et op organisasjonsom rådet for de 
forskjellige etatsorganisasjoner som i dag består i tils lu tn ing  til Lands
organisasjonen og de etatsorganisasjoner som m an må regne med må 
bli e tab lert. V idere gis en oversikt over de tjenestem annsorganisasjoner 
som bør søkes sam m ensluttet i et felles forbund.

I. Ktatsorganisasjoner.
1 . Jcr u h a i tc v c se n .

E fto r  k o n g ressen s  vtMltak 19.34 sk n ld e  elet d a n n es  e t t  fo rb n n d  Innen jcrn -  
b a n eeta ten .

F r a  1. j u l i  193G b lev  .Ternbanenes K o n to r p e rso n a les  F orb u n d  t i ls lu t t e t  N o rsk  
J e r n b a n efo rb u n d  og se n e r e  e r  to  m in d re  gru p p er ogsft gfttt in n  i  d e tte  forb u n d . 
In n en  je r n b a n e e ta te n  b estå r  n u  fø lg e n d e  o rg a n isa sjo n er :
N orsk  J ern b a n efo rb u n d    12 000 m edl.
N o rsk  L o k o m o tiv m a n n sfo rb u n d  ......................................................................  k . 1 4 0 0  ____
N o rg es S ta s jo n sm e ste r fo r e n in g      3 3 0  __
N o rg es B a n c m e ste r fo r e n in g  .................................................................................. g t .f . 5 1  ___
S ta tsb a n e n e s  A d m in is tr a s jo n sp e r so n a le s  E a n d sfo rb u n d  .................  —  80___
S ta tsb a n e n e s  D is tr ik tsa d m in is tr a s jo n s  T je n e s te m a n n sla g  ............  —  83___
H o v e d sty r e ts  K o n to r p e rso n a les  F o r e n i n g     82 ___
J e r n b a n e n s T o k n ik er fo ren in g     3 0  __
J ern b a n ea n leg g en es  K o n to r jjerso n a les E a n d sfo r e n in g  ......................  - r>2___
J e rn b a n ea n leg g en es  O p sy n sm a n n sfo ren in g  ...................  K . CO___
N o rsk e  J ern b a n ers  V erk sm ester fo r o n in g     ,155 ___
S ta tsb a n e n e s  R e g n sk a p sr e v is jo n s  F u n k s jo n r e r fo r e n in g ........................ S t .f . 20 __

(D e e f te r  o r g a n isa s jo n e n s  n a v n  a n fø r te  b o k sta v e r  v ise r  h v ilk en  h o v ed sa m m en 
s lu tn in g ’ o r g a n isa s jo n e n  s tå r  t i ls lu t t e t :  K . =  S ta ts tje n e s te m a n n sk a r te lle t , S t .f . =  
S ta ts tje n e ste m a n n sfo r b u n d e t  o g  V . =  s tå r  ik k e  t i ls lu t t e t  n o gen  a n n e n  h o v ed o rg a 
n isa s jo n  a v  .sta tstjen estem en n .)

D e  fo r a n  n e v n te  o r g a n isa s jo n e r  bør sø k es sa m m e n sln tte t  i e t t  e ta ts fo r b u n d  
in n en  jern b a n en ,

2. P o s t v e r k e t .
F ø lg e n d e  3 o r g a n isa s jo n e r  bør sø k e s  s a m le t  i  e t  f e l le s  p o ste ta tfo rb u n d :

N o rsk  P o stfo rb u n d  ......................................................................................................  k . 1 7 3 4  m edl.
P o stå p n e r n e s  I.a n d sfo rb u n d  .................................................................................. g t .f . y ygy __________
D e t  n o rsk e  P o stm a n n sla g  ........................................................................................  y .  y 3 0 0  __________
P o stb e tje n te n e s  D a n d sfo ren in g  ....................................................................... .....

3. T e le g r a f v e r k e t .

F ø lg e n d e  o r g a n isa s jo n e r  bør sø k es o r g a n ise r t  i e t  f e l le s  fo rb u n d  fo r  e ta te n , 
e n te n  på g ru n n la g  a v  en  b e stå e n d e  o r g a n isa s jo n  e ile r  v ed  e ta b le r in g  a v  e t  n y tt  
fo r b u n d ;
K v in n e lig  T e le g r a f-  og  T e le fo n fn n k sjo n æ r e r s  F o r e n in g  ...................  S t.f . 2 1 0 1  m edl
T e le g r a fm e n n e n e s  L a n d sfo rb u n d  ..................................................................... k . 500 __________
N orsk  T e le g r a f-  og  T e le fo n fo rb u n d       y 9 0 0  __
R ik s te le g r a fe n s  In s tr u m e n tm a k e r e s  L a n d sfo r e n in g  .......... ; ................ s t . f .  ' 2 0  __
O slo  T e le fo n te k n ik e r e s  F o r e n i n g .........................................................   y_
T e le g r a fv e r k e ts  B e tjc n in g sfo r e n in g  ............................................................... g t .f . ,53______________
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■^.Politivesenet.
K oniitéeii e r a v  den  o p fa tn in g  a t  m an  m ed de m an g e  s re rfo rh o ld  in n en  p o lit i

v e sen e t b ø r d a n n e  en  egen, se lv s ten d ig  o rg a n isa s jo n . M an h a r  h e r 
N o rsk  P o lit ifo r lm n å  V. m ed ca. 1 500 m edlem m er.
K a n  m an  få  d e tte  fo rb u n d  t i l s lu t te t  la n d s o rg a n is a s jo n e n , e r  de t liom itéens 

o p fa tn in g  a t  le n sm a n n sb e tje n te r  og e v en tu e lt lensm enn  m å  o rg a n ise re s  i t ils lu tn in g  
t i l  d e tte  fo rb u n d .

5. T o llvesen et.
Av de o rg a n is a s jo n e r  d e t k a n  b li ta le  om e r:

N o rsk  T o ld e rfo ren ln g  .......................................................................................... g t.f . 439 m edl.
T o ld o psynsm ennenes la ind .sfo ren lng  ............................................................  K. 800____________
T obakk- og ( 'h o k o lad e -b esk a tn in g en s  P n n k s jo n æ rfo re n in g  .............  S t.f. 24 —

K o m itéen s m en in g  e r  a t  d e t v il v æ re  v an sk e lig  å  få  de b e s tåe n d e  o rg a n is a 
s jo n e r  i to llv e se n e t t i l  å  g å  in n  i e t sa m le rfo rb u n d , og de h ø re r  i g ru n n e n  ik k e  n a 
tu r l ig  h jem m e i nogen  an n en  e ta ts  fo rb u n d . —  K o m iteen  v il d e r fo r  fo re s lå  a t  m an  
som  en fo re lø b ig  o rd n in g  å p n e r  ad g an g en  til e t eget fo rb u n d  fo r  to llv esen et.

6. S k o levesen e t.
H e r  b e s tå r  e n  re k k e  o rg an isa .s jo n er h v o r bl. a . k a n  n evnes N orges Iviererlag 

og N orges I jæ re rin n e fo rb n n d  som  e r  h o v e d o rg an isa s jo n en e  fo r  fo lk esk o len s læ re re  
og læ re r in n e r . D e rtil  ko m m er en rek k e  o rg a n is a s jo n e r  1 s ta ts v e rk e t  som  e r  sam m en 
s lu tn in g e r  a v  ped ag o g er ved hø iere  sk o le r, te k n isk e  sk o ler, fa g sk o le r  m. v.

K o m itéen  fo re s lå r  a t  o rg a n is a s jo n s lin je n  fo r  L an d so rg an isa s jo n en  m å væ re  
å  sam le  a lle  m ed p edagog isk  u td a n n e lse  i en  h o v ed o rg an isa s jo n .

1 a v s n itt  n e d en fo r om g ru p p e r  som  sk a l søkes sa m le t i e n  fe lle so rg an isa s jo n  
e r  b a re  m e d ta tt  de  eg en tlig e  fu n k s jo n æ re r  ved de fo rsk je llig e  sko ler.

7. i lc d is in a la n s ta lte r .
M edisinske  A n s ta l te rs  F o re n in g  ......................................................   V. 1 0 0 0  m edl.
K ik sh o sp ita le ts  T je n es tem an n s la g  .............................................................   s t . f .  114 _________
S ta tsa sy ie n e s  F u n k .sjo n æ rfo ren in g  .........................................................    5 2 ____

K o m itéen  fo re s lå r  a t  d isse  o rg a n is a s jo n e r  o rg a n ise re s  i t ilk n y tn in g  t i l  N orsk  
K om m u n efo rb u n d .

M an e r  opm erksom  på  a t  d e tte  b ry te r  p r in s ip p e t om s ta ts tje n e s te m e n n e n e s  fe l
les o rg an ise rin g . D a  im id le r tid  de  s tø rs te  og v ik tig s te  m e d is in a la n s ta l te r  t i lh ø re r  
ko m m u n er e lle r  fy lk e r, h a r  m an  fu n n e t  d e t n a tu r l ig  og p ra k tis k  a t  d e tte  p e rso n a le t 
.samles i N o rsk  K om m u n efo rb u n d . ,

IT . F o r s k j e l l i g e  g r u p p e r .

Av de o rg a n is iis jo n sg ru p p e r som  d e t h e r  k a n  b li ta le  om  å  søke t i lk n y tte t  
L a n d so rg a n isa s jo n e n  e r  fø lgende:
H o llgbankens F u n k s jo n æ rfo re n in g  ................................................................... ,St.f. 1 9  m edl.
F u n k s jo n æ rfo re n in g en  ved H ypo thok- og B o lig b an k en  i T ro n d h e im  —  53___
H y p o th e k b an k e n s  og B o lig b an k en s fu n k s jo n æ rfo re n in g  1 B erg en  —
H y p o th e k b an k e n s  og B o lig b an k en s fu n k s jo n æ rfo re n in g  i T rom sø___  12 __
K o m m u n alb an k en s  fu n k s jo n æ rfo re n in g  .......................................................... .....

C e n tra la d m m ts tra s jo n c n :
D e p arte m e n ts fo ren in g e n  ......................................................................   V.
D e p a rte m e n te ts  fag lig e  Chef- & S e k re tæ rfo re n in g  ................................... S t.f. 231 __
D e p arte m o n tsa ss ls te n ten e s  F o re n in g      3 9 0  __
D e p a rte m e n te ts  B ud- og V a k tm e s te rfo re n in g  ..............................................  —
S ta te n s  B ud- og V a k tm e s te rfo re n in g  ..............................................................  —  5 5___

F en g slen e:
N o rsk  F en g se ls tjen e s ten ie n n s fo rh u n d  ■— 275 ___
F cn g se lsv a k tm e s te rn c s  L a n d s fo rb u n d  p .
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F g rv csen e t ;
D en n o rsk e  F y rlæ tje n tfo re n in g
r^ rv e s e n e ts  D /S  læ se tn in g s F o ren in g
F y rv e se n e ts  F ø re r-  og M ask in is tfo ren ln g

H a v n ev e se n e t ;
S ta te n s  H av n ev esen s F o rm an n -, F ø re r-  og M a s k in is t f o r e n ln g   S t.f

K on g sb erg  S ø lv v e rk :

S ø lv v erk e ts  O p sy n sm an n sfo ro n in g  ............................................................

M ilitæ rv e se n e t:
K on g sb erg  V å b en fa b rik s  e iv ile  F u n k s jo n æ rfo re n in g  ................................. —
V åb en fab rik k en s  F o rm a  n n sfo re n in g  ..............................................................  ....
V å læ n arb e id e rn es  T je n es tem an n s fo ren in g  .....................................................  ....
R a u fo ss  e iv ile  F u n k s jo n æ r f o r e n in g   .....................................................  .....
R a u fo ss  a rb e id e re s  T je n es tem an n s fo ren in g  ................................................  ....
R a u fo ss  .V m m u n isjo n sfab rik k s F o r m a n n s f o r e n in g ..................................... —-
H æ ren s  F ly v ev åb en s e iv ile  F u n k s jo n æ r f o r e n in g .......................................  .....
H æ ren s  M ag asin ers  T je n es tem an n s la g  .........................................................  .....

M arin en :
M arin e fy rb ø te rn e s  F o re n in g  ................................................................................  ....
M u s ik k o n s tab le rn es  F o re n in g  ............................................................................ ....
F ly v e m e k a n ik e rn es  F o re n in g  ............................................................................... y .
S k ibsbyggernes F o re n in g  .....................................................................................  .... .
F y rv e rk e rn e s  F o re n in g  .......................................................................................... ....
V åb en v e rk e rn es F o re n in g  .....................................................................................  ....
M arin en s  e iv ile  F u n k s jo n æ rfo re n in g  ................................................................  s t . f .
M arin en s F o rm a n n sfo ren in g  ................................................................................  .....
C arl Jo h a n  V ern s P o litifu n k s jo n æ rfo re n in g  ................................................  ....
M arin en s  T ek n ik e rfo re n in g  ................................................................................  .....
S ta ts lo sen e s  L an d s fo rb u n d  .....................................................................................  ....

S k o le ve se n e t:
F ag - og F o rsk o le læ re rn e s  L an d s la g  .............................................. ...............  ....
B erg en s F ag sk o le s F u n k s jo n æ rfo re n in g  .......................................................... ....
F u n k s jo n æ rla g e t ved  S ta te n s  I jæ re rin n esk o le  i H u ss te ll ..................... ....
L an d b ru k sh ø isk o len s  T je n e s te m a n n s fo re n in g  ............................................ ......
g k ie n s f jo rd e n s  M ekan iske  F ag sk o le s  F u n k s jo n æ rfo re n in g  ...................  —
S k o leh jem fu n k sjo n æ ren es L an d s la g  ......................................................   y .
Sofies M indes L æ rer- og F u n k s jo n æ rfo re n in g  .........................................  s t . f .
U n iv e rs ite ts tje n es te m en n e n es  F o re n in g  .......................................................... ......

S ta tn c s  B g g n in g s in sp ek to ra t:
S ta te n s  B y g n in g s in sp e k to ra ts  F u n k s jo n æ r f o r e n in g .....................................  —

V assdrag- og E le k tr is ite ts v e s e n e t:
N o rean leg g ets  F u n k s jo n æ rfo re n in g  ................................................................... ....
H a k a v ik  T je n es tem an n s  F o re n in g  .................................................................. .... .

V eivesen e t:
V eiopsynsm ennenes H an d sfo rb u n d  ................................................................... .... .

V id cn ska p e lig e  in s titu s jo n e r :
A rk iv tjen es tem en n en es  F o re n in g  .......................................................................  ....
M eteoro log iske  T jen es tem en n s  I jan d s fo re n in g  ............................................ ....
N orges G eo g rafisk e  O pm ålings F u n k s jo n æ rfo re n in g  ..............................  ....

D iw r s e  org a n isa s jo n er:
K lip p fisk v ra k e rn e s  L an d s fo re n in g  ..............................................................
K je lk o n tro lle n s  T je n e s te m a n n s fo re n in g  ............................................................  y .
Sk ien— B a n d a k -k a n a le n s  S lu sep e rso n a le s F o re n in g  ................................ S t.f.
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Stortingsbetjeiitcr og bud 
Skatteinspektørene
Embedskoiitorfunksjonærcnes Eandsforbund

D et fim ies også e ii del andre organisasjonsgrupper.

Kom itéen foreslår a t det søkes dannet et felles forbund av disse 
grupper med eventuelle landsom fattende organisasjoiissektorer innen 
forbundet. Det foru tse ttes videre a t grupper og enkeltmedlemmer som 
nu har få tt  m idlertidig medlemsskap i andre forbund innen Tmndsorga- 
nisasjonen overføres til dette fellesforbund.

I

I I I .  Forslag til arieidsplan.
A. F or å  drøfte foranstående organisasjonsopgaver på bredest mu

lig grunnlag  foreslår komitéen innkallelse av en landskonferanse med 
represen tan ter fra  de under I  og I I  nevnte organisasjoner. U tgittene 
til  denne foreslåes u trede t av Landsorganisasjonen. ,   ̂ „

R epresentasjonsretten  fastse ttes t i l  1 — en rep resen tan t for 
inn til 500 medlemmer, 2 represen tan ter for over 500 medlemmer.

P å  konferansen drøftes organisasjonsplanen i sm helhet, og under 
foru tse tn ing  av a t  den b lir godkjent i p rinsippet, holdes i forbindelse 
med landskonferansen, eller um iddelbart efter, konferanse av de orga
nisasjoner som skal danne statsorganisasjonei.

ii. S tatstjenestem ennene h a r en rekke spørsm ål av felles interesse. 
Disse spørsm ål m å drøftes og søkes løst i fellesskap selv om det består 
flere organisasjoner innen statstjenesten .

D et e r komiteens opfatning a t m an på grunnlag av kongressved- 
tak e t 1934 e tab lerer sam arbeide mellem de forskjellige organisasjoner 
gjennem et kartell godkjent av Landsorganisasjonen.

C. Spørsm ål om Teknisk Forhund.
Til Landsorganisasjonen og komitéen er det kommet henvendelser 

om å op ta spørsm ålet om å danne e t eget teknisk forbund med medlem
m er fra  s ta ts- og p riv a t virksomhet.

Komitéen h a r drøfte t dette spørsm ål sammen med representantei 
fra  Teknisk Forening av D. N. A. — Kom itéen ta r  in te t s tandpunkt til 
saken i denne innstilling , men fo ru tse tte r a t  behandlingen av saken 
fo rtse tte r og a t den kommer i egen innstilling  senere.

D. Organisasjonsforholdene ved S ta tens  elektrisitetsverker.
Kom itéen h a r  d rø fte t disse spørsmål, men er av den opfatning at

m an bør avvente forhandlingene med Korsk E lektriker- og K raftstasjon- 
arbeideres Forbund før m an ta r  endelig avgjørelse.

Lars Evensen: I  de siste 2—3 å r  er det kommet en rekke henvendel
ser t i l  Landsorganisasjonen og forbundene fra  grupper og enkeltpersoner 
i s ta tstjenesten  om optagelse. Noen er m idlertid ig  o p ta tt som medlem
m er i kom m uneforbundet eller Norges H andels- og K ontorfunksjonæ 
rers Forbund, men for mange har det vist sig vanskelig å  finne en «atiir-
II e løsning. F o r å få en oversikt over forholdene, nedsatte sek retaria te t 
en kom ité og re su lta te t foreligger her i det m ateriale som er omdelt t i
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representantene. I  1928 fa tte t kongressen vedtak om e t s tatstjéneste- 
m annsforbiind. D et førte ikke frem  og i 1934 gikk m an til a t  det skulde 
være etatsorganisasjoner. Vi mener im id lertid  i komitéen a t det store 
frem tidsm ål må være beslutningen av 1923 om et felles forbund av disse. 
Men inn til videre få r m an følge beslutningen av 1934. Vi har på side 
3 og følgende sider sa tt op de forskjellige etatsorganisasjoner og de som 
vi m ener bør samles. Â i kommer videre til postverket, hvor m an nu har 
et forbund i Landsorganisasjonen. For å nå frem  til  en sam ling der, må 
m an kanskje gå til en oniorganisasjon eller nyetablering. Hvis vi få r 
et etatsforbuiid  for politivi^senet, så bør lensm annsbetjentene gå inn  der. 
Foreløbig h ar vi anvist dem plass i H andels- og K ontor. Vi h a r videre 
tollvesenet, hvor vi som en foreløbig ordning mener a t det bør åpnes 
adgang til et eget forbund for tollvesenet, da de i grunnen ikke hører 
n a tu rlig  hjemme i nogen annen e ta ts  forbund. Videre h a r  vi så skole
vesenet, hvor det e r en rekke sterke organisasjoner. Komitéen m ener a t 
linjen lie r må være å sam le alle med pedagogisk utdannelse i en hovedor
ganisasjon. Med hensyn til  raedisinalanstaltene, så mener vi a t de får 
stå i Kom niuneforbnndet. Det er e t brudd på våre prinsipper, men en 
sto r del av disse an sta lte r og de stø rste  er kommunale eller fylkets. 
Så h a r vi videre «forskjellige grupper» og her mener komitéen a t  det 
bør søkes dannet et felles forbund av disse eventuelt med landsom fat
tende organisasjonssektorer innen fo rbu rdet, hvis enkelte av disse grup- 
jier b lir store. P å  side 7 i dokumentene aar vi så fo reslå tt en arbeids
plan hvorav det fø rst og frem st frem går « t vi anm oder om bemyndigelse 
til  å innkalle en landskonferanse med represen tan ter f ra  de under 1 og 
I I  nevnte organisasjoner. U tgiftene ti l  denne landskonferanse dekkes av 
Landsorganisasjonen. P å  denne konferanso er det da meningen å  frem 
legge hele denne organisasjonsplan. A’i m å vel regne med en ganske 
k ra ftig  m otagitasjon fra  borgerskapet og fra  S ta tstjenestem annsfor
bundet. Jlen  vi bør også innby S tatstjenestem annsforbundet. N år det 
gjelder spørsm ålet om et eget teknisk forbiind så h a r komitéen ikke ta t t  
standpiinkt ti l  det, men fo ruse tte r a t  det arbeides videre med den sak. 
Også n å r det gjelder organisasjonsforholdene ved S ta tens elek tris ite ts
verker så m ener vi a t m an bør avvente forhandlingene med Norsk E lek
triker- og K raftstasjonsforbund før m an ta r  endelig avgjørelse. Sekre
ta r ia te t  anbefaler komitéen s innstilling.

A rth u r  liu ttd :  D et er n a tu rlig  a t deiiiie sak koimner. De lønns
forhandlinger vi hadde avdekket forhold som viste a t  vl ofte stod svake 
i det og a t  vi også faktisk  m åtte sette oss til  forhandllngshordet med 
represen tan ter fra  gule organisasjoner. Jeg  har in te t vesentlig å inn 
vende til denne innstilling . Det er vel rik tig  å  få en etatsorganisasjon  
hvor postverket, telegraf og telefon er med, men det var jo ikke opfat- 
ningen på kongressen. Kvinnelig Telegraf- og Telefonforening h a r jeg 
ingen tro  på a t m an få r med. H vad Oslo Telefonteknikere angår så er 
de med hos oss eller i telegrafm ennenes landsforbund. Den sis te  for
ening er medlemmer som h ar fo r la tt oss. D et e r  en typisk gul forening, 
som vi ikke vil s itte  sammen med slik som vi blev nødt t i l  det ved de 
siste lønnsforhandlinger. N år det gjelder de andre etatsorganisasjoner 
h ar jeg inn trykk  av a t  komitéen der er nådd frem til en fa rb ar vei. Men



34

n år det gjelder spørsm ålet oni et teknisk forbund så kan jeg ikke forstå  
det. D et vil skade de organisasjoner som nu h a r med teknikerne. Det 
vil således være til skade for organisasjonen i Telegraf- og Telefon. 
Disse teknikere bør stå  i den nuværende organisasjon i e taten . Med hen
syn til representasjonen på nevnte landskonferanse så høres ikke den 
b ra  n t  for de organisasjoner som allerede s tå r i Landsorganisasjonen. 
De vil efter forslaget her ikke få mange represen tan ter i forhold til alle 
de andre som s tå r  utenfor.

0 . L. iitrøm:  Jeg  skal ikke gå i detalj her. Den er også så om fat
tende og spørsm ålene er så spesielle a t  m an vel ikke vil fo rstå  sa meget 
av det heller Om man gjorde det. Jeg  har væ rt med på dette  forslag og 
jeg fo rstå r Landsorganisasjonen sådan a t den vil u tn y tte  den situasjon  
som faktisk  er til stede innen mange grupper om å  finne veien frem  til 
Landsorganisasjonen. H ertil har ikke m inst b id ra tt lønnsforhandlin
gene. De som s tå r  u tenfor h a r inn trykk  av a t  det v ar de forbund som 
hadde Landsorganisasjonens stø tte  som sa tte  s i t t  preg på lønnsforhand
lingene og a t det også var disse som opnådde de største resu lta te r. Og 
slik er det vel også. D erfor h ar spørsm ålet re ist sig fra  forskjellige 
grupper om å komme inn i Landsorganisasjonen. D erfor er jeg enig i 
a t L andsorganisasjonen h ar t a t t  dette op. Jeg  ser det like meget som 
em agitasjon b landt disse; ved siden av a t  m an her fas ts lå r linjene for 
organisasjonsforholdene for disse grupper. Jeg  er derfor enig i a t 
det innkalles t i l  en landskonferanse. Jeg  fester mig ikke ved detaljer 
som representasjon etc. Komiteen visste hvad den gjorde n å r den 
sa tte  hør og ikke skal. Vi vil søke å overbevise dem om betydningen 
av etatsorganisasjonen og så få r de efter hvert komme med. Jeg  
legger ikke da den vekt på  representasjonsordningen som E uud gjør. 
D et er ingen besluttende forsam ling dette. N år konferansen h a r fin 
pusset dette  forslag som her foreligger f ra  komitéen, så b lir det sekre- 
ta r ia te ts  sak å  slå til. Jeg  h a r ikke væ rt helt enig i dette forslag, men 
som det første  ord fra  Landsorganisasjonen går det an.

Karl Tømmerås:  Jeg  h a r ikke noget imot forslaget, men det var et 
par spørsmål. Vi har h a tt  lokale foreninger av tollopsynsm enn som h ar 
s tå tt  i sam organisasjonen. Men efter kongressbeslutningen om a t de 
må s tå  i s itt  forbund, har de m åtte t stå  utenfor. Skal vi kunne ta  disse 
med in n til v idere? Vi h a r også tilfeller med andre.

s t r e k  blev satt.
Erlinfj KiiJ: Det er ikke nødvendig å komme nærm ere inn  på inn 

stillingen her for det h a r Evensen g jo rt så fullstendig. N år det gjelder 
etatsforbuud så er det bare en understreken av fagkongressens beslut
ning i 1934. Det nye er hvad vi skal gjøre med alle de som er an sa tt 
u te  i adm inistrasjonen uten  å være så mange a t  de kan få et eget fo r
bund. Alle disse forskjellige grupper sier vi skal samles sammen i e tt 
forbund og det er egentlig dem m an skal innkalle til denne landskonfe
ranse. Da inn treffer a ltså  det forhold a t  de statstjeuestem annsorgani- 
sasjoner som s tå r i Landsorganisasjonen ikke få r så mange represen
tan ter. Men det er ikke deres saker vi der skal drøfte. Kuud var inne 
l)å forholdene ved de siste lønnsforhandlinger. Vi må få endret loven 
om forhand lingsrett slik a t vi kan komme frem  til bestemmelser som

35

ikke g ir adgang for sm ågrupper og avdeliuger av m isfornøide til  å være 
med på forhandlinger. Vi må sette noget inn på å få vedtatt dtdte. 
Med hensyn til spørsm ålet om å knytte de til sam organisasjonen disse 
lokalforeninger som vil bli med, så må man ikke åpne den adgang. F å r 
disse gule foreninger først den adgang og så videre kanskje forhand
lingsre tt etc. så b lir de neppe in teressert i å arbeide for eget forbund.

0)iiar Gjcutchij: Jeg  vet det er krefter i virksom het for dannelse 
av et teknisk forbund. N år det gjelder dette jjersonale i industrien så 
hører de hjemme ])å samme arbeidsplass som det m erkantile personale 
og de s tå r i det samme forhold t i l  arbeidsgiveren som disse. Det vil 
være n rik tig  å vskille disse u t .

Torkjørn Hcariki^en: Jeg  tro r  a t hvis mau ser på innstillingen som 
den er m ent: .sofa <n he øy n nei ste, så er den bra. Man har to grupper av 
statstjenestem enn, den ene de som er k ny tte t t i l  de store e ta ter. Der 
har man noget a bygge på. Men så h ar m an mange av disse m indre 
grupi)er som må samles i e t felles forbund, fordi de ikke er mange nok 
til å danne noget etatsforbund. Det sam arbeide som h a r vau-t mellem 
dem som h ar s tå tt  i Landsorganisasjonen og de som har s tå t t  u tenfor 
har h a tt  sin betydning i førstningen, men nu h ar man ikke interesse av 
det lenger. Enten få r arbeidsgiveren forhandle med de organisasjoner 
som s tå r i Landsorganisasjonen eller med de som s tå r  utenfor. Den u t
vikling må vi i)åskynde i den grad  vi evner og under en arbeiderregjering 
skulde vi ha  lettere  for å kunne gjøre noget. Men vi hørte jo også under 
siste revisjon av våre egne }>artifeller i S to rtin g e t a t de fan t det u rik tig  
a t  statstjenestem ennene sa op plassene. Der må det skje en forandring. 
Det innadvendte arbeide må vies like sto r opmerksomhet som arbeidet 
u tad. Vi har ikke regnet med re su lta t med en gang hos alle disse små
grupper, men represen tan tskapet skal vite hvem det gjelder. Vi h ar villet 
vise a t vi her h a r et s to rt arbeidsfelt, hvor det må taes ekstraordinæ re 
tak. Med hensyn til teknikerne så var jeg k lar til å ta  standpunkt, men 
da det var dem i komitéen som mente a t m an burde se nærm ere på 
spørsm ålet, så bøide jeg mig for det. Men jeg or enig med Kuud og 
Gjesteby.

A rthur  Kuud:  E fter Strøm s innlegg vil jeg gjøre et spørsmål. Det 
v ar med vilje, sa han, a t komitéen hadde sa tt «bør». Jeg  fikk efter dette 
inn trykk  av a t hvis telegrafm ennenes landsforbund ikke vil gå inn i et 
fellesforbund, så skulde de få adgang til d irekte å tils lu tte  sig Lands
organisasjonen.

0. L. S trøm :  Nei.
Heggestad: D ette er en frem tidig ønskeplan som m an skal se å a r

beide efter. Men skal m an ikke også tenke l i t t  på kvaliteten? Skal man 
ikke sile noget av? D et er vel ikke meningen å samle lik t og u lik t sam 
men, grupper f. eks. som ald ri vil dele arbeiderbevegelsens syn. De vil 
kunne gjøre mer skade innenfor Landsorganisasjonen enn utenfor. Men 
disse ting  få r m an vel anledning t i l  å se på senere, for det skal vel ikke 
gå så hurtig .

A rthur  J. Olsen: Det som Tømmerås nevnte har også-vi eksempler 
på. Vi h a r flere grupper som søker optagelse. Skatteinspektørene i 
Bodø og ITamar har slu tte t sig til Komm uneforbundet og nu vil de det
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sainme hos oss. V i lilskrov Komnnuu;forbuii(lot og d(‘ svarte at saken 
skulde behandles på represeiitantskai)et. Vi må knmie få et svar som 
vi kan gi disse in n til videre.

Larft Evensen:  Landsorganisasjonen har også svart på henvendel
ser som er gjort at representantskapet skal behandle saken. D et v il være 
uriktig å ta op en gruppe her og der. V i må løse det i fellesskap. Vi 
har også silt. D et er mauge andre grupper, som vi ikke har ta tt  
med, men det kan også være grupper som kanskje skulde ha vært 
m edtatt. Ved den fortsatte hehandling vil disse forhold efterhvert av- 
klaræ.

Hindahl :  V i kan stemme slik at vi i prinsippet gir vår tilslu tn ing  
til kom iteens innstilling.

Voter ing:  Itepresentantskapet slu ttet sig eustem m ig t il prinsippet 
i kom itéens innstilling.

M øtet hevet.

Formiddagsmøtet tirsdag 7. september.
Dirigent: Olar l l lndahl .

rrotokollen  fra gårsdagens møter blev reltu-ert ved  Lars llveikseTi 
og uten bemerkninger vedtatt.

Punkt 1 c: Revisjonsrapport.
F ra Landsorganisasjonens revisjonsirtvalg forelå følgende rapport 

for tidsrumrnet fra representantskapets møte i 1936 til representant
skapsm øtet 1937:

K evisjonslvo iito rets a rtie id so in råd o  h a r  i d en n e  p e rio d e  o m fa tte t  I jan d so rg a- 
n isa s jo n en  og 33 fo rb u n d , ide.t N o rsk  M u sik e rfo rlran d  b lev  t i lm e ld t  rev is jo n sk o n - 
to re t  f r a  1. ju l i  d. å„  og d e ssu ten  A rb e id e rn e s  O ply .sn ingsforbund  og T ø m re rn cs  
F a g fo ren in g . R evi.sjonen b lir  u t f ø r t  k o n tin u e rlig  m ed ca. 14-daglig  k o n tro ll.

FA g ru n n  av  m ed ie m s ta lie ts  s tig n in g  og av d elin g en es ø k n in g  h a r  k o n to re ts  
a rb e id e  øke t sA s te rk t  a t  re v is jo n su tv a lg e t i m ø te t d en  27. ju l i  d. å. b e s lu tte t  A 
a v e r te re  en  ny re v iso rs til l in g  ledig . E f te r  l^ a n d so rg a n isa s jo n e n s  lo v er e r  d e t re- 
p re .se n tan tsk a p e t som  sk a i fo re ta  a n se tte ls e r  a v  re v iso re r  og  g o d k jen n e lsen  fo r  
n y a n se tte lsen  v il d e r fo r  b li fo re la g t som  egen  sak .

Vi h a r  i d e n n e  p e rio d e  h a t t  f le re  u n d e rs la g  in n en  fagbevegelsen . D e t m es t 
o n d a rte d e  e r  u n d e rs la g e t i N o rsk  P a p ir in d u s tr ia rb e id e r fo rb u n d  h v o r  rev is jo n en  
e r  k o m m et t i l  d e t fo re iø b ig e  r e s u l ta t  a v  kr . 86 0J7-.07. S å v id t v i k a n  bedøm m e e r 
in te t  a v  d e tte  u n d e rs la g  fo re g å tt  s id e n  L a n d so rg an isa s jo n en s  re v is jo n sk o n to r  over
to k  re v is jo n e n  i fo rb u n d e t, id e t d e t k o n s ta te r te  beløp  sk r iv e r  s ig  f r a  perioden  
1 9 2 4 — 1927. Å rsak en  t i l  a t  d e tte  u n d e rs la g  kom  op, v a r  fo r re tn in g s fø re r  B ra tv o ld s  
b esk y ld n in g e r m ot fo rb u n d e ts  k a sse re r .

R e v is jo n sk o n to re ts  a rb e id e  m ed  d en n e  sa k  e r  n u  a v s lu tte t ,  id e t O. S porp ind  
e r  a r r e s te r t  og a l t  re g n sk ap sm a te r ie ll o v e r la tt  t i l  pA talem ynd ighetene .

.\v  a n d re  u n d e rs la g  i d en n e  p e rio d e  som  k o n to re t h a r  a rb e id e t  m ed  h a r  v i 
T ø m re ru es  F a g fo ren in g , R ø rleg g e rn es  F a g fo re n in g  og Oslo K jø ttin d u s tr ia rb e id e r-  
fo ren in g .

F o r  begge de to  fø rs te  re g n sk a p e rs  vedkom m ende o m fa tte r  u n d e rs la g e t ve
s e n tlig  m is lig h e te r  m ed in k asso  og m åleg eb y r h v ilk e t e r  m eg e t v an sk e lig  å  k o n 
t ro lle re  m ed de s to re  re s ta n se r .

F o r  T ø m re rn es  F a g fo re n in g s  vedkom m ende h a r  u n d e rs la g e t k u n  p å g å t t  i 
d e t  s is te  å r  og av d e lin g en  h a r  f å t t  d e t h e ie  beløp  d e k k e t av  G a ra n tise lsk a p e t.

I  Oslo K jø ttin d u s tr ia rb e id e r fo re n in g  e r  u n d e rs la g e t o p s tå t t  ved  sv in d e l av  
m erk eo p g jø r og b u rd e  v æ rt o p d ag et av  av d e lin g en s  rev is jo n .
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A v re v iso r G ra v e r  er d e r i 1937 u ta rb e id e t  e t b o k h o ld erisy s tem  o m fa tte n d e  
k assab o k , m erk e jo u rn a l, o p g jø rsbok  og læ v isjonsp ro toko ll, s a m t en  b ro s jy re  m ed 
in s t ru k s e r  fo r  så  v id t a n g å r  av d e lin g en s  økonom iske  sp ø rsm å l fo r  fo rm a n n , k a s 
s e re r  og re v is jo n . D e ssu te n  e r  d e t m e d ta tt  op g av er t i l  b ru k  ved  u n d e rv isn in g  i 
b o k h o ld eri ved fa g fo re n in g sk u rse r . H e n s ik te n  m ed d e tte  sy s tem  e r å  f å  en  b ed re  
o v e rs ik t og en  s ik re re  k o n tro ll ved avdelingene .

D en  ved avdelin g en e  ])å ten k te  rev is jo n so rd n in g , som  b lev  o m ta lt  i u tv a lg e ts  
s is te  ra p p o r t  t i i  re p re se n ta n tsk a p e t, fø r te  ik k e  f re m  id e t t ils lu tn in g e n  blev  fo r 
l iten , m en  re v is jo n su tv a lg e t e r  a v  den  o p fa tn in g  a t  sp ø rsm å le t om  a n se tte ls e  av  
re v is jo n s in sp e k tø r  fo r  av d elin g en e  m å ta s  op t i l  fo rn y e t d rø fte lse , d a  d e t e r  m eget 
v an sk e lig  m ed h e it  u sk o le r te  re v iso re r  å  bygge op en e ffe k tiv  k o n tro llo rd n in g  kun  
b a s e r t  p å  sk r if t lig e  in s tru k se r .

R e v is jo n su tv a lg e ts  a n te g n e lse r  t i i  A rsregnskaiic t 1930 e r  in n fø r t  i revLsjons- 
p ro to k o ilen  og v il b li r e fe re r t  i fo rb in d e lse  m ed re g n sk ap e t.

A v sp esie lle  sa k e r  som  u tv a lg e t h a r  g i t t  a n teg n e lse  t i l  re g n sk a p s å re t 1937 
v il vi nevne g a ra n tie n e  fo r  S p o r ts a r t ik k e ifa b r ik k c n  « T arzan » , L ille s trø m . D e tte  
sp ø rsm ål ø n sk e r vi, sam m en  m ed sak en s  d o k u m en te r, fo re la g t  re p re se n ta n tsk a p e t.

E n  økonom isk  o v e rs ik t fo r  re v is jo n sk o n to re t v ise r  a t  d e t fo r  å r e t  1936 inne- 
s to d  u b ru k t  a v  foi-bundenes in n b e ta lin g e r  kr. 12 377.25, så d a n  a t  k o n to re ts  fo rm u e  
p r. ,31. d esem ber 1936 u tg jo rd e  kr. 13 Olih.oO. U tv a lg e t k a n  im id le r tid  ik k e  t i l rå d e  
a t  k o n tin g en ten  f r a  fo rb u n d en e  b l ir  n e d sa tt  p å  d e t nuv ieren d e  tid s p u n k t, m en  vi 
sk a l fo re legge  en in n s til l in g  om denne sak  fo r  fø rs tk o m m e n d e  k o n gress.

M edlem m er av  L an d so rg an isa s jo n en s  re v is jo n su tv a lg  i 1936— 37 h a r  v æ rt:
A. E . G u n d ersen , fo rm an n , .Johan N y g aard , v ice fo rm an n  og A m b ro siu s G isen.
Oslo, 31. augu-st 1937.

F o r  Ij. O.s R ev is jo n su tv a lg . 
-1. E . Guiidcr.scn.

T o rju s  G rav er.

lievisjoDsrapporteii blev iiauunere j>jeiiiiemgått ved revisjonschef 
Graver.

I. B. Aase:  D et har tidligere vært redegjort for sportsartikkelfa- 
brikken Tarzan. Da Landsorganisasjonen besluttet å tegne aktier i 
Tarzan var det utbetalt 60 000 kroner i streikebidrag til de arbeidere 
det her gjaldt. Det forliold kunde ikke fortsette, men vi kunde heller 
ikke gi disse folk på båten. D et blev så tegnet aktier for 3 1 1)00 kroner 
av Landsorganisasjonen og tilsvarende av Dygningsarbedimdorbundet. 
Ved siden herav tegnet en del andre forbund og avdelinger aktier så
ledes at det tilsam m en er tegnet for 82 300 kroner. Revisjonen ser det 
ut fra et forretningsm essig synspunkt. D et er naturlig, men vi som sitter 
i ledelsen for bedriften kan ikke bare se det slik. Man skal erindre at 
denne sak ikke bare er et faglig  spørsmål, men i høi grad har få tt et 
visst politisk  tilsn itt. Vi må se på forholdene ut fra de om stendigheter 
som skapte bedriften. A lt i a lt med lån og garantier og den aktiekapital 
organisasjonene har satt inn er det tilsam m en 238 000 kroner. Dnder 
sakens behandling i sekretariatet tilførte  Graver protokollen at det 
burde nedsettes en komité til å behandle det rent driftsm essige. V i har 
kontrollkom ité og den har avgitt en u ttalelse Tsakens anledning.

D a banken fikk ytterligere søknad om garanti t il driften blev ban
kens konsulent Myhre sendt t i l  L illestrøm  og han undersøkte forhol
dene ut fra en rent forretningsm essig vurdering. V i har i  sekre
tariatet selvfølgelig også sett på det forretningsm essige, men vi har også 
m åttet se det ut fra den ondartede konflikt man har på Lillestrøm  ved
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A lfred Andersens bedriff. Spørsm ålet er hvor s te rk t fagforeningene 
g å r inn for saken og er med jjå å få bedriftens produkter om satt. F lere 
steder er det bra, men det er også mange steder hvor det ikke er så.

Torjus Graver: Ase har g itt en fullstendig og nø itra l redegjørelse 
for Tarzan. Jeg  vil forntskikke den bemerkning a t revisjonsutvalget 
fu llt u t fo rs tå r de beveggrunne som førte til a t T arzan blev s ta rte t. Det 
e r  ikke det som det her gjelder. Det som interesserer oss er det fo rre t
ningsmessige og det vi lde være g a lt om vi ikke sa i fra. O rganisasjonen 
h a r ia lt  s a tt  inn  238 000 kroner. D et er e t meget s to rt beløp for en be
d rif t av dette omfang. Det er meget m ulig a t  m otstanden fra  arbeids- 
giveime og fra  borgerpressen m ot dette arbeiderforetagende, g jør det 
nødvendig med s tø rre  k ap ita l enn ved andre lignende bedrifter. Den 27. 
ju li 1!)37 gav revisjonsutvalget sin tils lu tn ing  til  m itt særvotum i sekre
ta ria te t. Jeg  vil foreslå følgende som revisjonsutvalget er enig i;

«Evæntuelle frem tidige lån  eller g aran tie r f ra  Landsorganisasjonen 
til Sportsfabrikken «Tarzan» gis ikke før efter en forutgående teknisk 
revisjon.»

Omar Gje.sfchi/: Det er som Ase sa eii viss bakgrunn for denne be
d rift og det er den situasjon m an hadde for IV2 å r  siden da m an drøftet 
konflikten hos A lfred Andersim. IMan stod jo fak tisk  maktesløs her 
og man blev da enig om å s ta r te  en bedrift for å gi plass til dem som 
var i konflikt og for videre derved å  opta konkurransen med Andersen. 
A lt t a t t  i betrak tn ing  så mente man a t noget m åtte gjøres. Og man 
trodde a t  slik som denne bedrift hadde u tviklet sig, vilde den også 
virkelig skape vanskeligheter for Andersen, i la n  kan vel også si a t det 
innenfor fagorganisasjonen h a r vært sto r intere.sse om denne sak, men 
vi h ar også disse gråtekoner, som ved sin frem ferd skader bedriften. Hold 
op med det. D et er videre sagt a t m an h ar inn trykk  av a t denne bedrift 
krever for meget kapital. Man må være opmerksom på hvordan det sees 
på denne bedrift f ra  mange hold og dermed vanskelighetene med å få 
kred itt. Vi må p rak tisk  ta l t  betale kon tan t og må ha et s to rt lager for 
å kunne møte eftersjjørslene eftersom  de innløper. Vanskelighetene med 
innkjøp av stål og andre råproduk ter har også g jo rt det nødvendig. Vi 
hadde p lik t på oss til å sette flest mulig av de streikende i virksomhet. 
Følgen herav var kanskje a t vi fikk inn flere enn streng t forretn ings
messig rik tig  og a t  vi derved fikk en noget sto r i)roduksjon. Men 
det er in te t g å tt ta p t derved, idet prisene nu er g å tt o])over. Det var dog 
som nevnt i begynnelsen ikke den interesse b land t fagorganisasjonens 
medlemmer som ønskelig kunde være. Vi m åtte da se å få en forandring 
heri og slo inn på nye lin jer og vi må kunne si a t det nu er m er betryg
gende. For en barm^sykkel var vi kommet op i en ])i*is av 6 kroner, nu 
ei‘ vi kommet ned i 3 kroner og det viser sig a t arbeiderne likevel tjener 
58 procent m er enn timelønnen. Vi h a r også an sa tt en m ann som ved 
siden av å være selger skal arbeide for å vekke interesse om bedriften 
og deiTed få efterspørselen op 0111 fabrikkens produkter. Med hensyn til 
G ravers forslag og det han frem holdt vil jeg u tta le  a t det e r  for tid lig  
å gå til det sk ritt. Dankens konsulent sier også a t det er for tid lig  å 
si noget om driften . Den må få lov til å virke så lenge a t den kan komme 
inn i en regulæ r d rift. Da er tiden inne. Skap ikke pessimisme, men be-
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geistring om saken. Sam organisasjonenes represen tan ter vil som et 
ledd i arbeidet bli in k alt t i l  e t møte imorgen om denne sak.

Strek  blev satt.
Martin Strandl i:  Bakgrunnen for denne bedrift var konfliktsforhol- 

dene hos A lfred Andersen og det blev store u ttellinger i den anledning. 
Konflikten gikk jo ikke i stillhet. Det var eii lang rekke re ttssaker mot 
organisasjonen. Man kan godt vedta Gravers forslag for så vidt. Det 
skaper m er ti ll i t  om bedriften tro r  jeg. Men det gjelder her en sak som 
angår hele arbeiderklassen. Disse penger m åtte ydes. Fagorganisasjo
nen m å nødvendigvis i enkelte situasjoner foreta denslags. Det er ikke 
bortkastede penger. Vi har også efter hvert re tte t på m anglene som 
a lltid  vil være t i l  stede ved nye tiltak . Men la  oss skape interesse om be- 
drifteii så vil det nok gå.

Jens Tangen:  Jeg  h a r personlig ikke noget imot en kontrollkom ité, 
men det virker forstemmende a t man skal gjøre dette  før m an er kom
m et over i regulær virksomhet. B ygningsarbeiderforbundet er jo næ r
m est ufrivillig  kommet op i dette. D et er kanskje ingen fare ved å vedta 
G ravers forslag, men det er egentlig overflødig nu. Jeg  vil si t i l  fo r
bundene og også til Landsorganisasjonen a t  de må se å få lønningene 
ved lignende bedrifter op på høide med de Tarzan betaler.

A. E. Gundersen:  Det betyr jo bare a t hvis bedriften skal ha mer 
kapital, så må det fø rst være en teknisk  revisjon. Det ligger ikke mer 
i det. Det vilde også være bedre å nedskrive den kapital, som allikevel 
er ta p t og så overlate det ti l  kooperasjonen så m an fikk varene om satt.

Øistein Martinsen:  Det var nødvendig å sette denne bedrift i gang. 
De som arbeider med dette, må im idlertid  få  arbeidsro. D et kan sies a t 
det er s a tt  meget k ap ita l i foretagendet, men m an h a r også væ rt heldig 
derved a t  byggearbeidet blev s a tt  i gang før prisopgangen i bygnings- 
branehen sa tte  inn. F ra  Landsorganisasjonens side burde det gjøres mer 
for å få kooperasjonen in teressert i produktene. D et kan tjenes meget på 
denne bedrift, så man skal ikke gi den til kooperasjonen som en moden 
fruk t. D et går heller ikke an  å si a t vi ikke m akter å drive denslags 
virksom heter. Det er ikke nødvendig å nedsette en kontrollkom ité. Men 
e t spørsm ål i denne forbindelse: Såvidt jeg vet skal sek re taria te t ha 
tegnet ak tie r i Barbersvennenes fellesforretninger. Ltet er helt ufor
ståelig. T arzan e r noget ganske annet.

G. Sørehøe: Yi kjenner alle til vanskelighetene med å s ta r te  denslags 
bedrifter. Jeg  vil også si a t vi h a r nok av kontroll. '\ 'i h a r bedriftens 
styre. Landsorganisasjonen og revisjonsutvalget. D et er ingen gm nn 
til å pulverisere ansvaret videre. Jeg  vil derfor advare mot Gravers 
forslag.

Jens  Berg: Jeg  synes det er u rik tig  å innby represen tan tskapet til 
å  vedta noget her og således på en m åte skifte sol og vind mellem disse 
to parte r. Jeg  foreslår Gravers forslag oversendt sekretaria te t. Det lig
ger deri a t saken n å r som helst kan optas av de organisasjonsm essige 
Instanser.

Omar Gjesteby: F ø r fabrikken blev bygget, gjorde vi henvendelse 
til N. K. L. om de vilde gå sammen med oss. Men de v a r ikke villig til
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det. De som er medlemmer av kooperasjonen må derfor også gjøre noget 
for at Tarzans produkter blir omsatt.

Lars Evensen: En oversendelse til sekretariatet vil bety det samme 
som at Gravers forslag vil bli effektueid.

Votering: Bergs forslag om oversendelse til sekretariatet blev ved
tatt med 31 mot 17 stemmer.

Øistein Martinsen: Hvorfor har Landsorganisasjonen tegnet aktier 
i Barbersvennenes fellesforretninger?

I. B. Åse: Forutsetningen ved Kommuneforbundets overtagelse av 
disse forretninger, var at hele organisasjonen overtok de. Barberforret- 
ningene trengte mer kapital for å foreta moderniseringer og nødvendige 
utvidelser.

Martinsen: I den slags tilfeller bør man ikke investere kapital. 
Det er ikke nødvendig.

Punkt 2 b: Innstilling om organisering av arbeidsledere ut
settes inntil videre.

Efter et møte i sekretariatet den 18. august 1936 hvor det blev be
handlet en skrivelse fra Korger Handels- og Kontorfunksjonærers For
bund angående arbeidslederes stilling til Landsorganisasjonen, blev det 
nedsatt en komité bestående av: Konrad Nordahl, Emil Torkildsen og 
Peder Birkeland, som fikk i opdrag å utrede spørsmålet. Komitéens inn
stilling forelå for repi-esentantskapet. Komitéens konklusjon var føl
gende :

«D er e r  e fte r kom itéens meniiiK 3 a lte rn a tiv e r å  velge mellem: '
1. De arbeidsledere som  vil tilnw lde sig Landsorganisasjm icn. kan  henvises 

til de respektive fag- eller industriforbund. D ette  under fo ru tse tn ing  av a t disse 
forbund  ik k e  legger nogen hindring i veien fo r  nt arbeidsledere kan  kom m e inn  
i  forbundet.

Som k jen t o r det en rekke forl)und som hur positive bestem m elser i sine 
lover om a t  arbeidsledere ikke kan  bli medlemm er.

2. D et organiseres et selvstendig forbund  av arbeidsledere i tils lu tn ing  til 
Ijondsorga nisas}on-cn.

D ette  fo ru tse tte r  a t  m an allerede f ra  s ta r te n  kan  fa  så std r tils lu tn in g  av 
■arbeidsledere a t  det e r g runnlag  fo r å  op re tte  e t eget fovbund.

3. D et tr e ffe s 'c n  foreløbig ordning m ed Norges H andels- og Kontorfunlcsjo- 
nærers Forbund, s lik  at arbeidsledere som, ønsker å organisere sig i  tils lu tn ing  til 
Landsorganisasjonen kan organiseres som en gruppe i dette  forbund, og a t dette  
forbund  vare ta r  arbeidsledernes økonom iske in teresser i den u ts trekn ing  d>et er 
mulig.

Koinitéen h a r  h e fte t sig ved det siste a lte rn a tiv , som det der vil være det beste 
i den nuvæ rende situasjon . Koinitéen regner nemlig med a t  hv is det sk a l bli nogen 
f a r t  i a rbe ide t nnal å  o rganisere arbeidsledere, må disse gjennem  feiles o rgan isa 
sjon komme i k on tak t med hverandre, og det vil de ikke g jøre h v is  de skal orga
niseres i tils lu tn ing  ti l de resiiektive fag  og industrifo rbund . Foreløbig tro r  vi også 
a t  det vilde bli til liten  glede både fo r arbeidslederne og de forbund som ska l ta  
im ot dom hvis de skal opstykke.s på den måten.

Ved a lte rn a tiv  3, opnåes a t  arbeidslederne organiseres i e tt  forbund, u ten a t  
m an læhøver å  skape e t n y tt o rgan isasjonsappara t, og det an se r vi foreløbig som 
en fordel. Foru tsetn ingen  e r selvsagt da a t de forbund som før h a r  arbeidsledere 
o rgan isert hos sig beholder disse.

Ilv is  det skulde vise sig a t  Norges Handcks- og K ontorfunksjonæ rers Forbund
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vii få  sto r tils lu tn ing  av arbeidsledere, kan  spørsm ålet om å danne e t  eget forbund 
fo r disse senere bli ak tue lt, eventuelt sam men med andre  funksjonrergrupix;r i m er 
overordnet stilling.

H vis I^andsorganisasjonen ska l gå inn  fo r den lin je  å  forsøke å få  arbeids
lederne organ iserte  m å selvsagt de forbindelser m an h a r  h a t t  med Norges A rbeids
lederforbund avbry tes. D et er nu  en rekke forbund som h a r  g jensid ighetsav ta ler 
med fo rbundet og disse må avvikles.

I det hele m å m an regne med a t  hvis de tte  arbeide  skai ta s  op av  Dandsorga- 
uisasjonen, vii det bety en avskaling  eller sprengning av Norges A rbeidslederfor
bund. D ette  er det såv id t koinitéen kan  fo rs tå  ikke noget å  g jøre  ved n å r ikke 
Norges A rbeidslederforbund vil ti ls lu tte  sig I.andsorganisasjonen.

I denne forbindelse kan  oplyses a t  det f ra  en rekke steder, bl. a. B orregård , 
D ale F ab rikker i B ruvik, f ra  arbeidsledere i næ ringsm iddelindustrien  er komm et 
henvendelse om å få  tils lu tte  sig  Ijandsorganisasjonen.

Kom itéen an se r im id lertid  spørsm ålet så v ik tig  a t  saken av  sek re ta ria te t bør 
foreiegges førstkom m ende represen tan tskapsm øte i L andsorganisasjonen slik  a t 
man der kan  få  e t ved tak  1 spørsm ålet.

U nder henvisning t i l  fo ranstående vil kom itéen foreslå  følgende: 
A rbeidsledere som ønsker å tils lu tte  sig A rbeidernes faglige I..andsorganisa- 
sjon, b lir foreløbig å  organisere i N orges H andels- og K ontorfunksjonæ rers 
Forbund. De arlæ idsledere som nu er o rgan ise rt i an d re  forbund tils lu tte t 
L andsorganisasjonen oprettho lder frem deles s i tt  m ediem sskap i disse forbund. 
De forbund som nu h a r av ta le r med Norges A rbeidslederforbund anmodes
om å avvikle disse. '•
N år det g jelder Hønefoss og Omegns A rbeidslederforening, vil kom itéen fo re 

slå a t  denne få r  an ledning ti l å  tils lu tte  sig H ønefoss og Omegns faglige Sam orga
nisasjon  in n til det e r fa t te t  e t endelig ved tak  om arbeidsledernes organ isering  i 
tils lu tn ing  til L andsorganisasjonen.

Emil Torkildsen: Foranletlninf^en til deime koiiiités nedsettelse var 
tanken oni optagelse av forhandlinger med Norges Arheidslederforbnnd 
om dette forhunds tilslntning til Landsorganisasjonen. Arbeidslederfor- 
eningen på Hønefoss vilde inn i Landsorgansiasjonen. Man hadde da 
også konfei‘anser med dette forbund og det hørtes til å begynne med 
bra nt. Men så blev Hønefoss Arbeidslederforening ekskludert av for
bundet fordi den hadde utsendt spørsmålet til de øvrige avdelinger i 
forbundet og anbefalt en tilslutning. Vi har jo som kjent gjensidighets
avtaler med Arbeidslederforbundet. Efter komitéens opfatning er det 
tre alternativer å velge mellem. ilen  komitéen er blitt stående ved alter
nativ 3 om at det treffes en foreløbig ordning med Norges Handels- og 
Kontorfunksjonærers Forbund slik at arbeidsledere som ønsker å orga
nisere sig i tilslutning til Landsorganisasjonen kan organiseres som en 
gruj)})e i dette forbund, og at dette forbund varetar arbeidsledernes øko
nomiske interesser i den utstrekning det er mulig. De arbeidsledere som 
nu er organisert i andre forbund tilsluttet Landsorganisasjonen oprett
holder fremdeles sitt medlemsskap i disse forbund. Forutsetningen må 
være at de forbund som nu har avtaler med Norges Arbeidslederforbund 
avvikler disse. Avtalene er bare til fordel for arbeidslederne.

A. E. Gundersen: I vår indusiri er det ,slik at hvis en arbeider ryk
ker op til formann så må han ut av vår organisasjon. Det krever arbei
derne. Forholdet er jo at disse formenn og verksmestre er bedriftens re
presentanter overfor arbeiderne. Siden vi fikk avtaler med Arbeidsleder
forbundet så har vi hatt fordel av det. Vi har da arbeidsopgaver nok når 
det gjelder å få med nye organisasjonsmulige. La disse verksmestre og 
formenn være i fred og la oss inntil videre ha disse gjensidighetsavtaler.
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Det er iiigeii g runn for Landsorgaiiisasjoiien til å gripe inn her fordi om 
dei er nogen m isfornøiede på Hønefoss som vil ha forandring.

Jens Bery: Jeg  tro r  ikke det e r rik tig  som A. E. Gundersen sier. Det 
som gjorde a t denne kom ité blev nedsatt var nettop a t  forholdene ikke 
var så b ra som han syntes å  mene. Vi h a r store brancher hvor det er 
arbeidsledere som ikke vil s lu tte  sig ti l  A rbeidslederforbundet. Jeg  er 
im idlertid  im ot komiteens konklusjon. Den er også i s trid  med fagorga
nisasjonens beslutning om en organisasjon på en arbeidsplass, deg vil 
stille  forslag om a t m an s lu tte r sig til  a lte rn a tiv  1, men a t  det gis dem 
adgang t i l  å danne egne grupper for å behandle egne in terne interesser. 
M itt forslag går a ltså  u t på a t arbeidsledere, herunder også underfor- 
menn som vil tils lu tte  sig Landsorganisasjonen skal tilm elde sig de re
spektive fag- eller industriforbund.

hars Bvensen: 1 p rinsippet er jeg enig med Jen s Berg. Jeg  tro r man 
skal van-e forsik tig  med nye organisasjoner, som kan sj)alte op forhol
dene j)å arbeidsplassen. P å  den annen side m å det også sees på det som 
vi igår var inne på nemlig om et teknikerforbnnd. Komitéens konklusjon 
er im id lertid  uklar. Det finnes forbiind som organiserer arbeidsledere, 
men bare u n d ta r de som s itte r i adm inistrative og ledende stillinger og 
som har med inntagelse av arbeidere etc. å gjøre. Jeg  vil gjerne ha 
k la rt for mig a t  de forbund som tid ligere h ar o rganisert arbeidsledere 
fo r tsa tt  m å ha anledning til  å gjøre det.

Tlans Eriksen:  Jeg  h a r høstet samme erfaring  som A. E. Gundersen. 
S åsnart en arbeider er forfremmet til arbeidsleder, så krever de ham u t 
av avdelingen. Og vi bør viere i sam svar med medlemmene her. Sendte 
vi dette u t til medlemmene så vilde vi få et s to rt fle rta ll im ot å få a r
beidslederne med i Landsorganisasjonen, som forbund. Nu er det vel så 
a t  saken skal forelegges fagkongressen og forslagene vil da i dagsor
denen bli omsendt ti l  foreningen og det vil nok da bli valgt represen
tan te r  slik a t dette  b lir forkastet.

E. N yhus:  t ’i e r  alle på det rene med a t  dette er en viktig gruppe i 
j)roduksjonen. Vi kan im idlertid  v^edta 1 punkt til første komma. La disse 
få et eget forbund, men de hører kanskje egentlig sammen med tekniker- 
forbundet.

Inyv. Olsen: Vi h a r h a tt en masse j)lunder med disse folk og det 
hender ikke så sjelden a t vi få r akvsjoner mot dem. Vi hadde således for 
ikke så lenge siden en ondarte t aksjon som resu lterte  i fjernelse av en 
arbeidsform ann. Det h a r ofte væ rt påkrevet å ta  f a t t  i dem. Skulde vi 
,så få dem med i Landsorganisasjonen, vil vi le tt kunne komme op i m an
ge vanskeligheter. Vi fikk for en tid siden henvendelse fra  lagerchcfer, 
verksmestre etc. på V estlandet om adgang til vårt forbund men vår 
avdeling vilde ikke ha dem som medlemmer. Vi skal heller ikke uten 
videre ta  med alle i Landsorganisasjonen. Vi bør ikke vedta noget her
om i dag.

Karl Tøninicrås: D ette spørsm ål er ikke så le tt å løse. I  Sam orga
nisasjonen har det væ rt mange forespørsler. De vil ha lønnstillegg, noget 
annet er det ikke. Og form ålet med vårt arbeide er dog noget mer. Spørs
m ålet her er for øvrig ikke bar(> det a t de kommer i klam m eri med a r
beiderne, men når det opstår en konflikt vil spørsm ålet a lltid  komme
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til å melde sig om hvorvidt de skal bli stående igjen ved bedriften. Saken 
ligger ikke slik an idag a t  vi kan ta  standpunk t t i l  dette. Vi få r for
øvrig bare bråk med disse. Jeg  vil foreslå a t komitéens forslag utsettes 
in n til videre.

Peder Birkeland:  N år fø rst dette spørsm ål er reist, så er jo forholdet 
det a t  disse er re k ru tte rt fra  selve arbeidsplassen og således er våre folk. 
Men en rekke forbund vil ikke ha dem med i sine avdelinger på arbeids
plassen. D erfor kommer det stadig henvendelser om adgang t i l  Lands
organisasjonen. Vi må for øvrig være opmerksom på a t  organisasjonen 
nu griper langt videre om sig enn tidligere. De vil være med i fellesska
pet. Vi skal også se ]>å den kjensgjerning a t dette arbeidslederforbund 
søker å etablere sig som et fori)und analogt med fagorganisasjonen, uten 
å  ha dens forpliktelser. H andels- og K ontor organiserer jo arbeidsle
dere og har en lang rekke av disse med. Da finiuu* vi det n a tu rlig  a t disse 
som vil med i fellesskapet søker inn i H andels- og K ontor som en fore- 
løbig ordning. N år det tales om komplikasjonene på arbeidsplassen, så 
har vi p rak tisk  ta lt  ikke ha tt nogen tv iste r i industrien  og i handels- og 
kontor. Vi har nettop ved å ha de hos oss kunnet m estre dem. Det gjør 
jo heller ikke noget om formennene s tå r  igjen på arbeidsplassen, når de 
bare ikke u tfø rer noget av det arbeide som er nedlagt. Jeg  vil advare 
m ot å gå inn for det forslag som av Berg stilt. N ettop derved vil man 
på arbeidsplassene komme op i vanskeligheter. Saken har væ rt meget 
inngående drøfte t i komitéen, så jeg ser ikke nogen fare ved dette 
forslag.

A rth u r  J .  Olsen: N år jeg er im ot dette  forslag så er det overens
stemmende med god jernarbeidertrad isjon . Vi h ar a lltid  væ rt k la r over 
a t  såsnart en blev forfrem m et til form ann så blev han bedriftens m ann 
og optråd te derefter. Jeg  tro r det vil være en bjørnetjeneste mot H an
dels- og K ontor å gi dem denne o])gave. N år jeg i dag ta r  standpunkt 
imot dette så mener jeg ikke a t vi ikke bør se på det. Jeg  vil stemme for 
utsettelse, og prinsii)alt er jeg im ot dette nu. Men så h ar vi Hønefoss 
A rbeidslederforening hvor komitéen mener a t den lokalt må kunne t i l
s lu tte  sig sam organisasjonen og dermed Landsorganisasjonen. Men da 
må vi vel også få adgang til å ta  med statstjenestem annsgrupper.

M. Heggestad: ^ 'i reagerte over innholdet i komitéens konklusjon. 
Også i Lokom otivniannsforbundet er det arbeidsledere. ^Feu vi skal vel 
ikke gjøre a lt for å få med alle dem som ikke deler fagorganisasjonens 
syn? Det kommer vel en dag også efter denne, da det avskaller sig. Jeg  
sa  igår a t vi m åtte sile av. \ i  e r på vei mot: e t klasseløst sam fund, men 
vi opelsker klasser ved å gi adgang til å daniie eget forbund av for eks- 
emp(‘l teknikere. Vi må kunne innskrenke Ovss til a lternativ  1, slik som 
Jen s Berg var inne }>å.

Floritz Gundersen: Det kan være divergerende opfatninger her. I 
A rbeidslederforeningen hos oss blev kravet re is t t i l  forbundet om å sen
de saken u t til avdelingene. Da det ikke gikk, sendte avdelingen selv sa
ken u t til avdelingene og også til Landsorganisasjonen. Avdelingen blev 
så ekskludert av A rbeidslederforbundet. Mange av disse er eldre orga
nisasjonsfolk, ofte av dem som h a r vært med å bygge organisasjonen op. 
De h a r også i sin tid  søkt om å få bli .stående i fagorganisasjonen efter
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a t  de blev arbeidsledere, men det har ikke gatt. Jeg  er uenig i a t disse 
skal s tå  i de indnstriv ise organisasjoner. De bør ha  e t eget forbund eller 
som en m idlertid ig  ordning s tå  i H andels- og K ontor. Ved å få dem med 
så h a r vi dem på vår side og ikke på bedriftens. Jeg  vil anbefale forslaget 
om tils lu tn ing  til H andels- og K ontor som en foreløbig ordning.

Emil  Torki ldsen: D et er nettop det komitéen h ar drø fte t — a t man 
vil ha arljoifZ.slederne med — ikke andre. Komitéens innstilling  er i g run 
nen en u tsettelse av selve prinsippet. N år spørsm ålet er re ist om ikke 
dette med Hønefoss vil skape presedens, så skal m an dog være opmerk- 
som på a t det forhold er ren t ekstraord inæ rt idet a t de kom u t av s itt 
forbund j)å grunn av s it t  arbeide for tils lu tn ing  t i l  Landsorganisasjo
nen. Det s tille r ikke andre i «amme stilling.

Olav Nindahl:  D ebatten viser a t det er delte m eninger om denne 
sak og jeg h ar konferert med sek retaria te t og det e r enig i Tømmerås’ 
utsettelsesforslag.

Jenfi Berg:  .Jeg trekker m itt forslag tilbake. Men hvis sekfetaria te ts  
forslag b lir forkastet, ta r  jeg det op.

VoterUhg: S ek re ta ria te ts  forslag om tilslu tn ing  til Tøm m erås’ u t
settelsesforslag blev v ed ta tt m ot 2 stemmer.

Besluttedes å ta  m iddag til klokken 14.
Møtet hevet.

Eftermiddagsmøtet tirsdag 7. september.
D irigent: Olav Hindahl.

Møtet hlev sa tt presis klokken 14.
Protokollen fra  form iddagens møte referertes og godkjentes uten be

merkninger.

Punkt 5: Justisfondet. — Forslag til finansiering.
F ra nvkrc tnria tc t  forelå  følfreiule:
E fter  m oldlng fra  .Tustisfoiidets styre om at a lle  m idler v.ar o iibnikt, beslu t

te t sekretariatet at dette si)^lr.smål forelegges rei)reseiitantskai>et mled forslag  om  
fiiiansioriiig  av «,Tnstisfondet»s virk.somhet. I lieiiliold bertil foreslår sekretariatet:

1. .Tu.stisfondet utgir i novem ber et «Justisfondm erke» til innklebning på med- 
lem sbøkenes om slagsside. M erket u tgis i to serier å 50 og 25 øre,

2. IMerkene .sendes gjenuem  forbundene t il  fagforeningene, og gjennem  D. N. A. 
tii partiforeningene. og gjennem  A, F . F. til nngdom slagene.

3. D et foru tsettes at (tile m edlem m er av fag-, parti- og ungdom siag kjøper m inst 
1 merke.

4. Merker å 25 øre selges bare til halvtbetalende m edlem m er og t i l  ungdoms- 
lagsm edbnnm er som ikke er  fagorganiserte.

5. Opgjør sendes e fter  om forente regler gjennem  vedkom m ende hovedorganisa
sjon t il  Justisfond ets kasserer.

(■). ]>arti- og fagi>ressen foru tsettes å m edvirke t il  oplysn ing om denne ordning.

A.  E. Gundersen:  E r  det iiogen rim elighet i å foreta et så s to rt a r
beide? E r  det ikke bedre å fo re ta  en bevilgning til del?  .J(‘g tro r  ikke 
man få r inn  så s to r t beløp på denne måte. Hvor meget har man for øvrig 
regnet med å få inn på denne m åte?
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Olav I f iud uh l: 100 000 kroner. Men det er ikke av hensyn til  selve 
beløpet, men på denne m åte stiller vi denne viktige sak like inn  på livet 
av alle  fag- og partio rgan iserte  i dette  land. D et anser vi mer betyd
ningsfullt. Derved vil m an også begynne å reflektere nauunere over for
holdene om kring dette  fond, ti l  hvad egentlig dette  benyttes til, hvem 
som hjelpes og derved betydningen av dette  fond.

A.  E.  Gundersen:  .Jeg er enig i a t det skal hjelpes, men del kan vi 
gjøre ved å bevilge. Jeg  har ingen større  tro  på a t m an ru n d t omkring 
på fabrikkene og bedriftene få r noget stø rre  inn  på denne måte. Disse 
m erker kunde jo p a rtie t benytte overfor de foreninger som vi ikke når.

I .  B.  Åse:  N år Landsorganisasjonen har så mange penger, så må man 
kunne bevilge m ener Gundersen. Men sett u t f ra  Jjandsorganisasjonens 
forplik telser så har den ikke så  mange jtenger som den burde ha. Vi har 
nu flere konflikter gående, som vil bety store u ttellinger. -Jeg vil anbe
fale innstillingen. Man vil ved dette  også vekke interesse om selve sa
ken, form ålet med dette fond.

Karl Tømmerås: Hvis flyktningsspørsniålet bare var et bevilgnings- 
spørsm ål, så kunne m an følge Gundersen. JMen slik er det ikke. Vi ser 
nu a t Spania-innsam lingen dabber av. Ved å gå til dette med merker, så 
bringer m an spørsm ålet inn på alle. ,leg vil im idlertid  henlede opmerk- 
soniheten på a t det kan være sjiioner b laudt flyktningene, så a t  m an må 
være forsiktige.

Lars Evensen:  I^ondets opriniielige o])gave var å hjelpe dem som 
var under rettsforfølgning her i landet og videre å hjelpe disses fam ilier 
under fengselsophold. Nu er dette forhold to ta lt fo randret og det er b litt 
en hjelp til flyktninger fra  andre land. Tiare ifjor ei‘ det u tb e ta lt mel- 
lem 40—50 000 kroner til flyklninger. Og strømnuui av flyktninger øker. 
Ingen godkjennes som flyktning før efter den m est om fattende under
søkelse og vi h a r våre forbindelser. Men m an bør ikke ute i d istrik tene 
gi påtegning til nogen uten a t vedkommende kan vise dokum enter fra  
justisfondet. S ituasjonen er nu den a t  vi ikke h a r flere m idler i fondet. 
Landsorganisasjonen h ar fo rsk u tte rt 10 000 kroner. Men utgiftene ved 
dette  er så store <at ikke bare Jjandsorganisasjonen bør yde til dette. 1 '̂or- 
uten a t  m an således er med og hjelper, m ener vi ved dette å skape en 
so lidaritetsaksjon om denne sak. Jeg  anbefaler innstillingen.

E. Kyhus:  Jeg  er im ot å sende u t disse krav på ekstra iitg ifter. I^a 
oss heller bevilge; her, enn å sende u t disse merker. D a vil m an komme 
bedre u t av det tro r  jeg. Medlemmene reagerer m ot disse ekstrakontin- 
genter. N år det gjelder faglige spørsm ål er det ikke vanskelig for I^ands- 
organisasjonen å komme med krav. Men når det gjelder alle andre saker 
og form ål er det vanskelig.

V. Heggland:  Jeg  kan godt fo rstå  denne innstilling , men vi skal 
være forsiktig  med å  ekstrabeskatte  medlemmene ti l  alle mulige form ål 
som ligger på siden av fagorganisasjonen. D et e r  b litt  en u ting  a t  m an 
omsender til fagforeningene krav om stø tte  til alle mulige formål. Jeg  
vil henstille ti l  sekretariate t, hvis dette forslag om m erker b lir vedtatt, 
ikke å sende det u t før saken er u trede t for medlemmene. Og a t  man 
således venter en stund  med å sende merkene ut.
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A. E. Gundersen: Jeg  vil heller at forbuinleiie da skal innbetale ben- 
boldsvis 50 og 25 øre til Landsorganisasjonen til dette form ål, enn at 
vi skal sende tit disse merker.

Bernhard Berentsen:  Jeg  var også til å begynne med uenig i dette  
med m erker. Men det er nødvendig å gjøre bvert enkelt medlem in te r
essert i dette. Jeg  vil benstille til Landsorganisasjonen om også å sende 
u t cirkulæ re til forbundene om å bevilge beløp bertil. Forbundene kunde 
så sende anm odning videre til  avdelingene om å bevilge.

Omnmnd Ommundsen: Jeg  vil anbefale forslaget og n å r jeg gjør 
det så er det fordi jeg bar den opfatning a t  sek re taria te t nettop på 
denne m åten vil understreke og bekrefte utvidelsen av fondets ramme. 
Det burde utgå et cirkulæ re berom. Vi bar b a tt  forskjellige m erker i 
dårlige tid er og det er g å tt bra. Vi skulde vel ba grunn t i l  å tro  a t 
det nu vil gå bedre.

Lars Evensen:  F o r ea. 2 å r  siden sendte vi u t til organisasjonene 
cirkulæ re med meddelelse om utvidelsen av fondets ramme. R esultatet 
var 5—6000 kroner.

K risto ffer  Jakoijsen: Det er rik tig  a t det var u tsendt cirkulan'e bei- 
om til  avdelingen. Vi behandlet det og foreslo for Landsorganisasjonen å 
gå til u tskrivning av ekstrakontingent, men det blev avslått. Jeg  bar 
beiler ingen større  tro  på a t man ved denne m åte får noget stø rre  resul
tat. Men jeg er også k lar over a t Landsorganisasjonen ikke kan tape 
denne sak av syne. Jeg  vil stø tte  A. E. Gundersens u tta le lser og stemme 
for baus forslag i så m åte hvis ban frem setter det.

Torhjørn Henriksen:  Jeg  badde trodd a t sekiadariatets innstilling  
var b litt enstemmig vedtatt. Jeg  trodde iallfall ikke at opfatningene var 
slik som siste ta le r gav u ttry k k  for. Men er det slik så må virkelig or
ganisasjonen ta  op saken og si i fra  utover til medlemmene. Jeg  vil finne 
det beklagelig om denne forsam ling efter dette skulde vedta et så le tt
vint forslag som a t m an ber bare gikk til  bevilgning. I le r  bør man ak
tivisere alle. E r det da forbund som ikke vil utligne ekstrakontingen- 
ten, men betale selv, så ligger det det i forslaget.

Ernst Helden:  Vi kan bestemme over forbundene og fagforeningene, 
men vi kan ikke beslutte over D. N. A. og A. U. F. H vordan ser så disse 
på det?

dens Tan(/ew: Jeg  er enig med sek retaria te t i dets innstilling. Jeg  
synes denne frem gangsm åte er belt u t rik tig . D et ligger beiler ikke bare 
agitasjon i dette, men medlemmene vil på denne m åte få nærm ere i’ede 
på flyktningenes forhold, deres virke m. m. Men jeg vil gjerne ba g jort 
en tilføielse om a t sek re taria te t må ba adgang til å bevilge 100 000 kro
ner lil dette formål, hvis ikke dette tilta k  bringer det re su lta t som man 
regner med.

0 . L. S trøm :  Jeg  stem m er for forslaget fordi jeg o])fatter det som 
en friv illig  ekstrakontingent. Jeg  finner da denne m åte å være rik tig  og 
n å r medlemmene b lir fo rk la rt dette  vil de også fo rstå  betydningen 
berav. E r det så forbund som selv vil bidale belø})et, så kan jeg ikke for
s lå  a t det skulde være noget ti l  b inder herfor.

Josef Larsson: Selv om m an ofte begir sig nokså lang t u t n å r det 
gjelder å beskatte medlemmene, så m å m an kunne gå u t fra  a t  m an vil
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få inn disse penger ti l  dette formål. H er kan m an dessuten yde efter 
evne.

Martin Tranm al:  1’a rtie ts  cen tralslyre bar behandlet saken og en
stemmig ti ltrå d t denne innstilling  og jeg tro r  a t A. TJ. F. vil gjøre det 
samme. Men når det kommer til partiforeningene og ungdomslagene så 
er meningen den a t  de skal s tå  f r i t t  for om de vil yde noget også der, 
hvis de tid ligere b ar beta lt gjennem sin fagforening. D et er også en 
politisk sak å hjelpe disse flyktninger. Og ved på denne m åte å trekke 
alle inn, vil det også bli agitasjon  for bele vår bevegelse.

Votering: S ekre taria te ts innstilling  blev vedtatt mot 1 stemme.

Punkt 6. Oplysningsvirksomheten.
Sekretariatet foreslo:
ViKlor henvisn ing t i l  ilen store tilv ek st av  n.ve nieilleininer i fagorgan isasjo 

nen, anser reiiresentantskauet det nødvendig al det igangsvdtes e t om fattende, 
planm essig oplysningsarlreide i d istriktene.

I sam råd med A rbeidernes O plysuingsforbnnd får sekretariatet i oiidrag å 
utarbeide planer for  dette oplysningsarbeide.

Særlig t)ør oplysningsarlieidet v ies fagorganisasjonens opbygning, virke og 
form ål, sam t nødvendigheten av et utviklet sam arbeide m ellem  arbeiderbevegel
sens fa g lig e  og politiske organisasjonei'.

Rei)resenta:ntskapet henstiller til forbundene, som e t ledd i d ette  arbeide, å 
gi ekstraordina>re bevilgninger til oplysningsarbeidet innen forbundene.

H epresentantskapet bem yndiger sekretariatet til å anvende inntil 100 000 
kroner til p lan legning og gjennem føring a\- denne oplysn ingskam panje.

Torhjørn Henriksen:  Det er ikke mauge ordene å tilføle til dette. 
Jeg  tenker a t de fleste av rei)reseutantska])et.s medlemmer sier det sam
me ber som det blev sagt i «ek retaria te t: a t dette b a r vi g å tt og tenkt 
på selv. Med den rivende utvikling innen organisasjonene og med den 
store tilvekst av medlemmer, så er det mange som regner med a t de skal 
komme til dekket bord. De kommer med medlemsboken i den ene bånd 
og kravene i den annen. De er på denne m åte ikke som i tid ligere tider 
med på å skajie en organisasjon gjennem kanij) og ofre. D erfor tro r  jeg 
a t vi gjør re tt  i på et tid lig  tidspunkt å se disse forhold i øinenene. Også 
i v årt land kan det komme et omslag, så det gjelder om å underbygge 
v årt arbeide og vår frem gang på en slik m åte a t  vi kan møte en krise
situasjon. Oplysningsforbundet b a r g jo rt et utm erket arbeide og det er 
det regulære organ som må gis utviklingsm uligbeter. Her ta r  vi et 
ekstraord inæ rt tiltak , som ta r  sikte ])å den store tilvekst fagorganisa
sjonen b ar b a tt. Det gjelder om å få et ak tiv t og godt sam arbeide i stand 
mellem alle arbeiderklassens organer og organisasjoner. S ituasjonen 
idag er også bø ist forskjellig fra  foi' et ))ar å r siden, når det gjelder fag
organisasjonens stilling. E n  ting  er å  gjøre et stø t frem ad, en annen 
og vel så viktig tin g  er å underbygge frem støtet og befeste stillingen. 
Det kunde væ rt ønskelig ber, å fremlegge planene for det arbeide, men 
det egner sig best å fremlegge det for et m indre forum. I  dette arbeide 
må også fagforbundene gå op i, slik  som flere forbund allerede b a r g jort 
det. Men vi ber også forbundene om å ta  et ekstra iak , enten de nå vil 
gjøre dette alene eller i sam arbeide med Landsorganisasjonen og Oplys
ningsforbundet.
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C. Htrøm: Det er ikke for å  ta le  im ot innstillingen her a t jeg ta r  
ordet, men for å søke å  hjelpe l i t t  på a t det m ateriale som nå ligger 
gjem t i jernskapene også virkelig kommer n t til d istrik tene ru n d t hele 
v årt land. D et e r en masse m ateriale som ikke kommer n t til medlem
mene. V'i h a r  bedt om å få tingene nt, men det er vanskelig å få det til. 
Det bør være såpass tilstrekkelig  med m ateriale a t  også de faglige u t
valg få r det tilsendt. J a  også til stedsstyrer og andre.

Bernhard Berentsen:  Jeg  vil anbefale forslaget, men jeg vil påpeke 
og anmode Landsorganisasjonen om å opta til  behandling Oplysnings- 
forbundets rcfusjonsl)etiiigelser, .slik a t beløpene mer kommer d is trik 
tene til  gode. I v årt fylke liar vi mange steder hvor det er en livsbetin
gelse for oss å drive oplysningsvirksom het.

B. Flood-LJngehretsen: D ette er en meget viktig sak. X år vi im id
lertid  bevilger j)enger til dette, så kan det ikke a lltid  på forliånd trek 
kes op bestemte re tn ingslin jer lik t utover for alle steder. S ek re taria te t 
må ha hånd om dette. Meget av det m ateriale som utgis ligger også ofte 
for høit. Det er nødvendig a t m an ser på disse ting  i sammenheng. Det 
gjelder om å se å få den best mulige anvendelse av pengene også.

A rth u r  J. Olsen: Jeg  vil slu tte  mig til innstillingen, men hvad p la
nene angår så holder vi på med det for kommende v inter og sek re taria 
te t må derfor se å få  u t disse p laner så sn a rt som mulig, så ikke dette 
arbeide kolliderer med det arbeide som planlegges ru n d t om kring i di
striktene. Arbeidet bør for øvrig skje i sam arbeide med d istrik tso rga
nisasjonene.

Élias Volan: Det er ikke noget å si på sek retaria te ts  forslag, men 
jeg vil læ de som skal ha med dette å gjøre om å ta  tilstrekkelig  hensyn 
til dem som arbeider i kystd istrik tene. D et er våre svake punkter. Det 
er k la rt a t det koster penger å bygge op vår bevegelse. D et kostet mange 
penger å bygge op Skog- og Landarbeiderforbundet, men ingen vil nå 
si a t det var u rik tig . Jeg  vil også be om a t  komitéen forelegger planene 
for de faglige d istrik tsorganisasjoner og ikke bare for forbundene. E n 
ting vil jeg videre spesielt ha nevnt i  forbindelse med Aord-Aorge, hvor 
avstandene er så store og det er a t  forbundene. Landsorganisasjonen 
og O plysningsforbundet vil få mer for pengene ved å anlegge felles op- 
lysningskurser i steden for a t hvert forbund h a r sine kurser. Og di
strik tsorganisasjonene bør lede disse.

H åkon  Lie; Strøm  påstod a t m ateria le t ikke kom u t til medlem
mene. Jeg  vet hvad han sik ter til, men jeg hadde ikke ten k t mig a t  han 
som fagforeningsm ann vilde ha  t a t t  det op. D et g ja ld t en spesiell po
litisk  m aterialsam ling, som vi ikke hadde m er enn et arkiveksem plar 
igjen av da Kogaland henvendte sig til  oss om å få det. N år det gjelder 
oplysningsvirksom heten så få r Oslo in te t ti l  denne virksomhet. A lt sen
des til distriktene, enten på den ene eller annen måte. Til Volan vil jeg 
si a t  det vil være u rik tig  å stanse den oplysningsvirksom het som en
kelte fagforbund h a r s lå tt inn  på med studie- og oplysningskurser for 
sine medlemmer.

Btrek  blev satt.
0 . Strøm : Den sak Lie ta le r om er opgjort. Men vi h a r bedt om å få 

sam lerm appe til de u tvalg vi har, så de e r  o rien tert om a lt  det som ut-
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sendes. D et er for lite  m ateriale og det skal ikke bare være tilgjengelig 
for de intellektuelle.

Bernhard Berentsen: Det jeg berørte i m itt innlegg var ikke m ent 
som noget angrep hverken på Lie eller O plysningsforbundet og dets 
virksomhet. Det har vært et godt sam arbeide med Oplysningsforbundet, 
men det h a r i vår oplysuingskom ité vau-t adskillig  misnøie med refu- 
sjonsbetingelsene. Skal d istrik tene få nyte godt av ktirserne, så ma 
refusjonsbetingelsene forandres og tim eta lle t heller nedsettes.

Elias Volan: Det var ikke min mening å stanse den oplysnings- 
virksonihet som enkelte forbund h a r drevet, men jeg m ente a t i enkelte 
d is trik te r burde m an slå inn på felles studicdvurser.

B. Plood-Engehretsen: Lie skulde selv ha den allerstø rste  interesse 
av å høre de ting  som kan komme frem  her fra  representantene, når 
han nu sammen med sek re taria te t skal u ta i‘beide de nærm ere planer. 
Det er ingen grunn til  å bli fornærm et. Volan h ar re tt. H an vil ikke 
dermed sette en bom for forbundenes oplysningsvirksom het, men det bør 
skje et sam arbeide her mellem alle de interesserte. J la n  få r ta  hensyn 
til  de p rak tiske  vink som kan komme og de råd  m an kan gi også ute 
fra  d istriktene.

Torhjørn Henriksen:  D et er jo bare b ra  a t  m an viser interesse og de 
råd  som gis få r m an ta  op til prøvelse og ta  det som kan være godt og 
p rak tisk  av disse ting. Det kan godt være a t Volan h ar re tt  fo r N ord
lands vedkommende, n år det gjelder denne sak. Det arbeide som for
bundene og sam organisasjonene s tå r  i ferd med å planlegge og utføre 
skal m an ikke vente med. S ek re ta ria te t vil selvsagt ta  fa tt  med planene 
så h tirtig  som mulig.

Votering:  S ekre taria te ts innstilling  blev enstemmig vedtatt.

Punkt 3: Innstilling om fagorganisasjonens stilling 
til akkordarbeide.

F ra  den av sek retaria te t nedsatte komité til u tredning  av spørs
m ålet om det er i arbeiderklassens samlede interesse a t m an ixnder de 
nuværende produksjonsfoidiold og arbeidsløshetssituasjon er form åls
tjen lig  a t fagorganisasjonen m edvirker til a t  akkordarbeide anvendes, 
forelå en m angfoldiggjort innstilling  på 14 sider. Komitéen hadde h a tt  
følgende sam m ensetning: K onrad N ordahl, Torbjørn Henriksen, Jens 
Tangen, Jo h an  Nygård, Edv. Stenklev, .Tohs. ^1. 1’. Ødegård og Valde- 
m ar Nielsen.

Komitéens konklusjon var følgende:
1. De innhentede oplysnlnger fra forbundene viser a t akkordari)eidct ikke 

i vesentlig grad medfører øket arbeidstempo og dermed produksjon utover hvad 
der for tiden ydes i fag  og industrier hvor akkordarbeide ikke forekommer. Av
skaffelse av akkordarbeidet vil derfor ikke medføre en vesentlig økning i be- 
skjeftigelsesgradeu. — Under henvisning hertil kan komitéen ikke anbefale et 
generelt vedtak om at fagorganisasjonen ved tariffrevisjonene skal kreve alt 
akkordarbeide avskaffet. Forbundene må i hvert enkelt tilfelle ta  stilling til om 
de ønsker bestemmelser om akkordarbeide tatt med i tariffene eller ikke.

2. Det innskjerpes overfor forbundene at disse, hvor det er mulig, gjennem-
4
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fører en effektiv kontroll med akkordarbeidet så jirl)eidstempo og fortjeneste- 
holdes innenfor en ramme som står i rimelig forhold til de fastsatte timelønner.

Torhjøni  JJenriksen:  Jeg  liar væ rt med i komiteen, men h a r bare 
ikke d e lta tt i det avslnttende møte. Je g  blev sp u rt om jeg var enig i 
innstillingen, men det er jeg ikke. Jeg  vilde Iia form et den noget ander- 
ledes. D et ser vel r a r t  u t a t  jeg ikke h a r nogen innstilling , men jeg var 
så o p ta tt  med tariff-forhandlinger ru n d t i kommunene, a t jeg ikke har 
få tt  anledning til  det. U t fra  m itt synspunkt har jeg sett akkordarbeidet 
som en konsentrert utbytning. Hvis det ikke var .slik a t arbeidsgiverne 
var in teressert i akkordarbeidet, så vilde de nok ikke være nnal på det. 
D et er derfor arbeiderne må finne sig i denne konsentrerte ntbytning. Vi 
h ar også se tt a t  arbeidsforholdene h ar u tv ik le t sig slik a t  n å r det gjelder 
akkordlag, så h ar laget ikke villet ha med en eldre arbeidskam erat. Man 
vil bare ha med den ypperste kapasitet. Og så  oplever man ved næste 
tariffrevisjon å ,se a t  akkordsatsene går ned og så h a r man en ny om
gang med sterkere arbeidstem po og mer svette. Vi e r imot overtid og 
krever a t den skal likvideres, mens m an i akkord ikke likviderer noget. 
Det må bli en felles lin je her. Jeg  henviser til hvad det sies på side 7 
om iiedleggelseTi av akkordarbeidet ved S tatsbanernes verksteder og a t 
det har skaffet ikke få arlxddere beskjeftigelse. Den gang forbundet 
gikk til  å nedlegge a lt akkordarbeide stod m an foran opsigelser ved 
verkstedene. De av verkstedenes ekstra-arbeidere som ikke var fa s t an 
sa tt, arbeidet på rasjonert tid. All nyinntagelse av personale ved verk
stedene var helt stoppet op. E fte r a t akkordarbeidet blev nedlagt blev 
opsigelsene slille t i bero og ra.sjoneringen av arbeidet ophørte. I  de 
siste par å r  h a r S tatsbanene m åtte t gå til betydelige nyinntagelser av 
verkstedsarbeidere, slik a t idag hai- S tatsbanene ikke plass for flere folk 
uten a t  m an går til nybygginger og tilbygging av verkstedene. Jeg  hen
viser også til  m itt forbunds uttalelse  i saken hvor det bl. a. heter: Blir 
akkordarbeidet avskaffet er det v år opfatning a t  m an vil opnå flere 
an ta ll dagsverk i forhold til det arbeide som må utføres. .Teg h ar ikke 
annet å gjøre enn å stemme mot innstillingen.

Omar Ojentehy:  Denne sak er efter m in mening det største spørs
mål represen tan tskapet h a r behandlet på mange år. Og jeg legger det i 
kongressens beslutning om det virkelig er i arbeiderklassens samlede 
interesse a t m an under de nuværende produksjonsforhold og arbeidsløs- 
hetssituasjon  m edvirker til a t  akkordarbeide anvendes. Man e r im id
le rtid  redd for å gå inn på sakens virkelige kjerne. Spørsm ålet e r ikke 
om m an arbeider 6 eller 8 tim er, men hvor s te rk t arbeidspress det kreves 
av den enkelte. Man betaler ikke så meget for dette arbeide, hvis det 
ikke også ydes så meget mere. D et faktiske forhold er nå a t  n å r man 
e r i 50-årsalderen, så regnes man som mindreverdig, fordi m an ikke len
ger kan yde den sterke arbeidsin tensitet, .leg reiste saken i Oslo og 
Akershus faglige D istrik tsorganisasjon  og den nedsatte en komité for å 
samle m ateria le fra  fagforeningene i d istrik te t. K an m an skaffe mer 
arbeide ved å  komme vekk fra  akkordarbeidet? Der må m an absolutt 
svare ja. Det m ateria le  en h ittil  h ar få tt  inn er im id lertid  ikke tils trek 
kelig til å  bygge noget avgjørende på, men for å  nevne en enkelt ting  
så vil avskaffelsen av akkordarbeidet ved vannverket her i byen, hvor
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det nn arlMuder 100 m ann kunne føre til innlagelse av nye arbeidere, 
således a t det samlede an ta ll kunde bli 195. Jeg  vil fori^slå:

1. F or å knnne foreta  en bedømmelse om det er «i arbeiderklassens 
samlede interesse a t  fagorganisasjonen m edvirker til a t  akkordar
beide anvendes» ansees det ønskelig å få spørsm ålet allsidigere 
belyst.

2. S ek re ta ria te t bemyndiges til  å  an ta  den tekniske og medisinske 
hjelp som er nødvendig for å  få spørsm ålet grundig  utredet.

J . V iser det sig a t  akkordarbeidet virkelig betyr en vesentlig økning 
i arbeidstem poet, og/eller a t  akkordarbeidet m edfører en så sterk 
fysisk påkjenning a t  det ansees skadelig for arbeiderne, utredes 
mulighetene av en arbeidsnedsettelse ved akkordarbeide. 
i^trek blev salt og 5 m inu tters taletid .
I'JrliH</ Kii l :  Det er rik tig  som det sies her a t innstillingen er så 

rund a t den faktisk  kan fortolkes mesteii som man vil. \ ’i skal im idlertid 
va‘re opinerksom på alle vanskelighetene her. b'orholdet er jo at 
en mengde ta riffe r er bygget op på akkordsystem et og jeg tro r ikke at 
vi kan ta  oj) en storkam p der. Vi h a r arbeidet mot akkordarbeidet ved 
våre verksteder og vi fikk det vekk. Men nå er s{)ørsmålet ak tuelt om å 
få det in n fø rt igjen av hensyn til  selve d riften  verl jernbanen. 1 kommu
nen kan man nok ta  inn 95 til  100 m ann for å få op en g]'øft, men på et 
verksted med m askiner og begrenset plass etc. er det ikke så enkelt. Vi 
må føre en viss kontroll med fortjenesten og med arbeidstem poet, så det 
ikke .skeier u t og da tro r  jeg tross a lt  a t akkordarbeidet ikke er så 
g a lt likevel. Arbeidsforholdene er jo også friere ved de verksteder hvor 
det arbeides akkord.

Tnf/r. Olsen: \'Ait forbund har ikke besvart komitéens cirknlære 
ser jeg. Men jeg har heller ikke kunnet se a t vi har få tt denne henven
delse. IIos oss e r forholdet det, kan vi si, a t na?sten 50 proeent av a r
beidet utføres i akkord. Med våre forhold og se tt i forbindelse med 
konkurransen fra  u tlandet vil det være um ulig å avskaffe akkordarbei
det. De p riser vi im idlertid  blev enige om i april holder ikke nn. Bri.sene 
forandres hurtig . Hos oss kan det kanskje sies a t  ved å innføre tim e
lønn, vil man få flere i arbeide. Men sett u t fra  ren t konkurransehensyn 
så vil det efterhvert bli m indre med arbeide.

J ose f  Larssoii:  Det er sagt a t det er <‘t av våre store ])rinsip{)ei' 
og det e r vel så. Men in te t s])ørsmål stiller vel heller slike problem er? VI 
har kort g itt svar på komitéens henvendelse om vår o])fatning. Xår det 
gjelder Gjesteby og Henriksen så er vi ikke enig i deres syn. Men på 
den annen side så h ar de vel m indre kjennskap til  dette n å r det gjelder 
industrien . Det er ikke bare vi som kan se dette  som en skade, men vi 
h ar se tt a t  .selv bedrifter har m istet interessen for akkordarbeidet. Det 
er et n y tt problem som vi m er og m er vil møte.

Oscar Kai l sen:  Jeg  tilhører det forbund Henriksen representerer. 
^’i vedtok på vårt landsm øte en ordning som jeg også stem te for og som 
jeg mente vilde avhjelpe noget på  arbeidslyisheten. Men det er ikke rik 
tig  slik stad ig  å lage innadvendte rivninger. Vi søkte i Oslo å lansere 
det som vårt landsm øte hadde vedtatt, men vi m åtte opgi det, fordi a r 
beiderne fant det u rik tig  at man således sknlde ødelegge det som var
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hygget op. Vaniivesenets arbeidere tjener ca. 90 kroner nken på akkord, 
altså ea. 15 kroner dagen. Er det så meget at det kan misundes? Gjeste
by måtte jo ved sportsartikkelfabrikken «Tarzan» selv benytte sig av 
akkord og med de mest moderne maskiner. Jeg tror vi bør være for
siktig m(‘d disse nye idéer. Jeg vet ikke når Gjesteby kom med og bvad 
han var før han blev tillitsm ann; men han var vel dlskenspringer. Han 
kan ikke forlange at de som i mange år har bygget dette op som grunn
lag for sine avtaler, skal gå fra dette igjen.

Andresen: Vi har en annen opfatning av dette enn det 
innstillingen gir uttrykk for. Vi driver like ra.sjonelt ved jernbanens 
verksted, som i et privat og vi har kontroll. Jeg er enig i Gjestebys 
forslag.

J .  7?. Gundersen frafall.
Hans Eriksen: De som taler mot dette akkordarbeide, bar ikke 

noget rede ])å det. Tempoet er blitt mindre. Jeg slutter mig til Karisens 
uttalelser.

Jens Tangen: Jeg hadde ikke ventet nogen prinsipiell diskusjon. 
Komiteens konklusjon er et fullgyldig uttrykk for medlemmenes opfat- 
ning, iallfall for bygningsarbeidernes vedkommende. Våre medlemmer 
var interessert i å få utbedret akkordarbeidet. Men det må inn 
under organisasjonens kontroll, slik at man ikke blir prisgitt arbeids
givernes brutalitet. Arbeidsgiverne gikk samstemmig inn for å få vekk 
akkordarbeidet hos oss. Det skidde altså tiksi det motsatte av Gjestebys 
uttalelser. Jeg vil anbefale komitéens innstilling.

Valdetnar Nielsen: T Steniiidustriarbeiderforbundets formålspara
graf står det at akkordarbeidet skal avskaffes og man har arbeidet meget 
med det. Man hadde individuell akkord og forholdene var slemme; men 
efterhvert som organisasjonen vokste blev forholdet bedre. Efterhverl 
blev det flere og flere i akkord og arbeidet bedre betalt på den måte. 
Hvis akkordarbeidet skal kunne drives med foidel for arbeiderne, må det 
være kontroll og der har bygningsarbeiderne innrettet sig riktig ved at 
de kontrollerer tempoet og fortjenesten. Utsjaltingen av eldi(> arbeidere 
skjer mer der hvor man arbeider ]>å dagsing og med maskiner, enn der 
hvor det arbeides akkord.

Lars Jansen: Tngen er vel uenig i at rei)resentantskapet søker å få 
flest mulig i arbeide, ilen  spørsmålet er måten hvorpå dette kan skje. 
Hvis det var så at avskaffelsen av akkord vilde hjelpe på arbeidsledig
heten, så skulde jeg va‘re med på det. Vi skal være opmerksom pa at 
vetl akkoi-darbeide har arbeiderne mer i»ersonlig bestemnndse over sehc 
arbeidet. Ved akkoiMarbeide kan også arbeiderne diskutere iiiei' sak
kyndig om selve et ai-beides kostnad. Jeg vil stemme for innstillin
gen og vil understreke jmnkt 2 om kontroll med fortjenesten og arbeids
tempoet.

Alb. Råen: Dette blir en kamp om værmøller, sa en representant 
til mig og det er nok riktig. Det er vel som Karlsen sier at man ikke 
skal misunde. Men fullt så enkelt er jo ikke spørsmålet. Da jeg leste 
denne innstilling, så tenkte jeg på Non-intervensjonskomitéen i London 
og dens avgjørelser om at det ikke er skjedd noget brudd på nøitrali-
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teten, selv om det skytes like utenfor vinduene. Akkurat på samme måte 
tales det her om akkordarbeidet. D et er ingen tvil om at mange ar
beidsledige holdes utenfor på grunn av et utvidet akkordarbeide. Jeg 
vil anbefale Gjestebys forslag, så får vi en utredning. Hvis ikke det 
blir vedtatt, så har jeg stilt forslag om å utsette saken til fagkongressen.

E. Nyhns: Man må ikke overdrive til nogen av sidene. Akkordar
beidet er det frieste; men man må passe på tempoet. Hvis vi avskaffet 
det, vilde vi bli overrumplet av mauge andre land. Men vi må ha en 
sterk kontroll med dette arbeide.

Ole Ilauan: -leg er enig med Henriksen; men jeg er også opmerk
som på vanskelighetene. Under en tariffrevisjon er det akkordarbeidet 
som bestemmer tariffene. 1 punkt J i Jern- og Metallarbeiderforbundets 
svar heter det: «Selv om akkordarbeidets avskaffelse kan medføre at 
det ved en del bedrifter kan komme flere i arbeide, vil sluttresultatet 
bli mindre arbeide. Og for en del industrigruppers vedkommende be
traktelig mindre arbeide.

Dertil kommer at de lønnsformer som er gjeldende innen industrien 
må forandres.» Og det er riktig. Vi har behandlet saken og er enig i 
at det må vekk for å skaffe flere i arbeide. Meii ikke bare d e t; også på 
grunn av den utsvetningspolitikk som ligger i dette arbeide. Jeg er 
enig i Gjestebys forslag.

Olav Hindahl: Jeg vil nu foreslå at debatten tas til etterretning 
og er svar på spørsmålet og at Gjestebys forslag oversendes sekreta
riatet.

Votering: Hindahls forslag blev enstemmig vedtatt.
Olav Hindahl: Møtet om «Tarzan» for samorganisasjonens repre

sentanter holdes imorgen formiddag.

Punkt 7: Landsorganisasjonens kongress.
Sekretariatet foreslo for representantskapet at kongressen holdtes 

i siste halvdel av mai måned 1938.
Votering: Innstillingen blev enstemmig vedtatt.

Punkt 8: Ansettelse av revisor.
Revisjonsutvalgets flertall (3 medlemmer) innstilte på at represen

tantskapet ansatte Einar Christiansen som revisor ved A. P. L.s revi- 
sjonskontor. — Et mindretall (Ambrosius Olsen) foreslo Torolf Bjønnes.

Flertallets innstilling blev nærmere begrunnet av A. E. Gundersen, 
mindretallets av Ambrosius Olsen. Videre hadde følgende ordet; A. Ljø- 
ner, som anbefalte Christiansen, John A. Johnsen  som anbefalte Bjøn
nes og Øistein Martinsen  som fore.slo ansatt Hans Aas.

Olav Hindahl: Sekretariatet slutter sig til revisjonsutvalgets fler
talls forslag.
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Votering: Ved den skriftlige votering blev Einar Christiansen an
satt med 38 stemmer. Bjønnes hadde 34 og Hans Aas 6 stemmer.

Tømmerås: Hvis ikke Christiansen tar det, så får man bestemme 
sig for den næste.

Hindahl: Det får sekretariatet avgjøre.
Protokollen for eftermiddagsmøtet referertes og godkjentes uten be

merkninger.
Landsorganisasjonens formann, Olav Hindahl erklærte derefter re- 

presentantskapets forhandlinger for tilendebragt og ønsket represen
tantene vel hjem. (Klokken var 17.45.)




